
Mąstymas, kuris jus atvedė čia, kur dabar esate, nenuves ten, kur svajojate būti.  – Albert Einstein

Apdovanoti už
nuopelnus Lietuvai

Lietuvos ambasadoje Washingtone surengtų iškilmių metu
už ypatingus nuopelnus puoselėjant lietuvybę užsie nyje, ska-
tinant ten gyvenančių lietuvių įsitraukimą į Lietuvos gyve-
nimą ir kuriant gerovę Lietuvoje Užsienio reikalų ministeri-
jos garbės ženklo „Už pasaulio lietuvių nuopelnus Lietuvai”
medaliais buvo apdovanoti Washingtono Lietuvių Bendruo-
menės (LB) nariai Arvydas Barzdukas ir Leonard Linas Oren-
tas.                                                                       – 2 psl.
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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Tarp lietuviškų rugių...
Daugelis mūsų brendome su J. Salinger romanu „Rugiuose prie bedugnės”, bet gal tuo-
met nežinojome apie rašytojo sąsajas su Lietuva, o būtent čia yra jo šaknys.
Neseniai Sudarge, nuostabaus grožio gamtos kampelyje, buvo įamžintas
šis legendinis rašytojas ir jo garsusis romanas. – 6 psl.

Lietuvos himnas ,,atplauks” Čikagos upe

,,Tautiška giesmė aplink pasaulį” – jau dvyliktus metus
iš eilės rengiamas projektas, kurio nesustabdė net COVID-

19 pandemija. Nes lietuviai išradingi – jie suranda būdų,
kaip saugiai susiburti ir kartu giedoti. Šiais metais Čikagoje

Lietuvos himnas bus giedamas kaip niekada iki šiol – pir-
miausiai jis suskambės iš Čikagos upe plaukiančių laivų ir
pasklis abiejose krantinėse bei ant Columbus tilto. Čia, prie
upės, priešais NBC Tower pastatą, kuriame yra įsikūręs LR
generalinis konsulatas, liepos 5 dieną kviečiami burtis lie-
tuviai. Giesmės giedojimo laikas – 4 val. po pietų.                                                              

– 5 psl.



Nieko įdomaus neturiu parašyti apie patirtis
viešbučiuose ar turistiniuose laivuose. Tačiau dar no-
riu papasakoti apie miegojimo sąlygas stovyklaujant
Amerikoje, Kanadoje ir Meksikoje. Pradėjome su
maža palapine. Ten miegojome ant oro pripūstų gu-
minių gultuvų. Netrukus pakilome virš žemės, nes
įsigijome ,,metalinę palapinę”. Iš tikrųjų tai buvo
„Chevy van” – „vanuška”, 1980 metais mus nuvežusi
į Aliaską. Ir šioje 10,000 mylių kelionėje visi trys sū-
nūs miegodavo brezentinėje palapinėje, o jų tėveliai
– ant normalaus dydžio čiužinio mašinos viduje.
Buvo primityvu, bet smagu!

Po poros metų įsigijome mašiną su daugiau pa-
togumų mums, tėvams, o vaikai miegodavo savo pa-
lapinėje. Atmintinas kelių dienų stovyklavimas žie-
mos metu Copper Harbor miestelyje, į šiaurę nuo
Houghton, Michigano viršutiniame pusiasalyje.
Ten yra Michigan Technological University, kur stu-
dijavo mūsų sūnus Aras. 1985 m. sausio mėn. pa-
baigoje specialiai vykome į žiemos karnavalą. Ap-
sistojome jau uždarytoje privačioje stovyklavietėje,
bet mums nukasė pusnis ir gavome vietą su elektros
prisijungimu. Turėjome 1,200 vatų elektrinę krosnelę
apsiginti nuo šalčio. Tą kelionę mano žmona Gražina
per keturis numerius, pradedant 1985.04.12,  aprašė
,,Drauge”. Štai keletas eilučių: ,,Jau iš vakaro buvau
įsijungusi elektrinį kavinuką, o Romas vieną van-

dens bonką laikė pašonėje, po pataly-
ne, tai vanduo neužšalo. Tačiau šį kar-
tą radome leddėžėje pieną apledėjusį.
Keistas jausmas – iš konservų dėžutės
gramdyti suledėjusią sriubą (…) Reikia
pasitarti, kuris išdrįs pirmas iš va-
nuškos išlipti, vandens pusryčiams
atnešti. Viduje 20F laipsnių. Tai, paly-
ginamai šilta, nes lauke -27F laips-
niai”. 

Atsimenu, kad turėjome penkis
prastos kokybės miegmaišius naktį apsikloti. Mie-
gojau gerai, tik kartais sušalusią nosį reikėjo su
miegmaišiu pridengti. Šios išvykos aprašymo pa-
baigoje sakoma: ,,Grįžę namo, vietiniame dienraštyje
radome ilgą straipsnį apie Lansing savaitgalio šal-
čius su pastaba: Džiaukitės, kad negyvenate Copper
Harbor. Per savaitgalį ten speigo temperatūra buvo
nukritusi iki -85F’ laipsnių. Brrr…”

Stovyklavimo ir miegojimo sąlygos labai page-
rėjo, kai 1997 m. įsitaisėme tikrą ,,B” klasės motor-
namį. Ten buvo vietos nakčiai paruošti lovą dviem
asmenims. Iš atlošiamų sėdynių  buvo galima pa-
ruošti loveles dar dviem. Tų papildomų lovelių be-
veik nenaudojome, nes vaikai jau buvo užaugę ir iš-
siskirstę po universitetus.  

Kai vaikai baigė mokslus ir vedė, susilaukėme
anūkų. Nieko nelaukdami stengėmės juos visus
įtraukti į šeimos tradiciją – stovyklavimą gamtoje.
Nežinau, kiek tai turėjo įtakos dviem mano anūkams,
bet jie tapo aktyvūs ir pareigingi skautai, pasiekę
aukščiausią JAV skautų rangą – Erelio laipsnį!

Baigęs rašyti šią skiltį, kitą rytą, vos pabudęs lyg
girdžiu balsą, dėkojantį man už parašytą straipsnį.
Dabar viliuosi, kad patys skaitytojai susidomės, kur
jie praleido bent trečdalį savo gyvenimo. Yra ma-
nančių, kad pramiegotas laikas buvo ir yra tik lai-
ko gaišinimas. Ką Jūs apie tai galvojate?

Minčių� savo� skiltims� dažnai� sulaukiu
rytą,�ką�tik�pabudęs,�bet�dar�neišlipęs�iš
lovos.�Vieną�rytą�dar�apsimiegojęs�tar-
si�girdėjau�švelnų�priekaištą�iš�…lovos.
,,Tu� su�manimi� praleidi� bent� trečdalį
savo�gyvenimo,�apie�daug�ką�rašinėji,
o�apie�mane�–�nė�žodžio…”�Taip�šnabž-
dėjo�mano�lova.�

Gimiau ir augau Lietuvos kaime, mo-
kytojų šeimoje. Gyvenome mokyklos
palėpėje, kur turėjome du kambarius. Miega-

majame buvo penkios lovos šiaudiniais čiužiniais, ku-
riuos vadinome ,,šienikais”. Juos keisdavo kasmet,
nes seni susigulėdavo ir sutrupėdavo. Karo metu, bė-
gant iš Lietuvos, miegodavome kur papuola – veži-
muose, tvartuose ar po atviru dangumi. Prisimenu
vieną atvejį, kada buvo labai šaltas rudens vakaras.
Mama visai nakčiai mane paguldė prie didelės, šil-
tos karvės. Karvė nesureagavo. Atrodo, kad mano bu-
vimas jos pašonėje jai buvo nei šilta, nei šalta.

Pokario pabėgėlių stovyklose gyvenome kaip ir
kiti. Vienoje stovykloje, kur anksčiau buvo kalėjimas,
mums keturiems buvo paskirtos dvi vienutės, gal 8x10
pėdų ploto. Įprastų lovų nebuvo. Nuo sienos reikėjo
nulenkti apytikriai durų didumo lentą. Žinoma, ne-
buvo ten ir jokių čiužinių. Persikėlus į kitą stovyk-
lą mama iš kažkur gavo man sulankstomą Amerikos
kariuomenės lovelę. Ji buvo brezentinė, su dviem įdu-
bimais, kurie nesiderino prie mano kūno kontūrų.

Amerikoje pradžioje gyvenome su vienu senuku.
Ten buvo du kambariukai, kur miegojo mama ir dvi
seserys. Mano ,,miegamasis” buvo nešildomoje pa-
lėpėje. Ten pagaliau turėjau tikrą lovą, su duknomis.
Žiemą miegodavau su rūbais, kad iš ryto atsikėlus ne-
sušalčiau. Šaltomis, vėjuotomis naktimis kartais ir
snaigių nutūpdavo ant mano šiltų duknų. Po poros
metų turėjome savo butą, apšildomą anglimis. Savo
lovos neturėjau, bet miegodavau salionėlyje ant čiu-
žinio. Iš ryto nereikėdavo kloti lovos, tik čiužinį iš po
kojų patraukti. Netrukus ir vėl naujas butas, apšil-
domas alyva. Nebereikėjo anglių iš rūsio kas dieną
tampyti. Šiame bute miegodavau ant sofkutės, kuri
buvo prie laiptų buto prieangyje.  

Po šešerių metų nusipirkome mažą namą su
dviem miegamaisiais. Pirmą kartą gyvenime turėjau
savo kambarį su tikra lova ir smagiu čiužiniu. Tas
džiugsmas ilgai nesitęsė, nes buvau pašauktas į Ame-
rikos kariuomenę. Teko miegoti barakuose, kartais pa-
lapinėse. Vienu metu, bent keletą mėnesių, mano kai-
mynas labai garsiai ir beveik kas naktį siaubingai
knarkdavo. Lovos buvo nedidelės, bet su čiužiniais ir
lygia platforma. Viskam būna pabaiga. Pasibaigė ir
mano naktinė ,,serenada”, kai paleido iš kariuomenės.
Grįžau į Čikagą, į savo kambarėlį su tikra lova!

Tapęs psichologijos internu gyvenau protinės
sveikatos ligoninės bendrabutyje. Ten turėjau savo
kambarį ir savo lovą. Netrukus vedžiau, apsigyve-
nome butelyje vieno namo palėpėje. Ten nusipirko-
me lovą, kuri mums ištikimai tarnavo daugelį metų.
Po keleto metų tą lovą pervežėme į mūsų vasarna-
miuką Michigano valstijos šiaurėje. Po 40 metų tą na-
melį pardavėme. Kartu su juo ten liko ir mūsų lova.
Pardavėme ne tik namelį, bet ir gyvenamąjį namą.
Naujame name toliau ištikimai tarnauja vėliau nu-
pirktos ,,karaliaus” didumo lovos. 

Mane daug metų erzino mada, kur lovos turi du
čiužinius – vieną ant kito. Man visiškai užtektų vie-
no. Kartais man gaila lovų užimamos vietos, kai jos
nėra naudojamos. Mano poreikiams užtektų sieno-
je esančios lovos, kuri būtų nuleista, kai laikas mie-
goti. Kitu laiku ta erdvė galėtų būti panaudota ki-
tiems poreikiams. Mano nustebimui tokioje patogioje
lovoje teko miegoti naujame, prabangiame vienos bi-
čiulės name Floridoje.  
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ROMUALDAS KRIAUČIŪNAS

Apdovanojimus už ilgame-
tę aktyvią visuomeninę veik-
lą įteikė Lietuvos ambasa-
dorius Ro landas Kriščiū-
nas. Ambasadorius pabrė-
žė, kad savo dar bais ir pa-
sišventimu Arvydas Barz-
dukas ir Linas Orentas vi-
siems mums rodo pavyzdį
kaip reikia mylėti savo šei-
 mą, savo Tėvynę, branginti
lietuviškas tradicijas, sąži-
ningai ir nuoširdžiai tarnau-
ti kilniems tikslams.

Apdovanoti už nuopelnus Lietuvai

Ambasadorius�R.�Kriščiūnas�apdovanoja�Arvydą�Barzduką.�Šalia�–�Dai-
va�Barzdukienė.

Linas�ir�Nerija�Orentai�ir�jų�vaikai�su�amb.�Rolandu�Kriščiūnu�ir�antruoju�sekretoriumi�Tadu�Kubiliu-
mi�(viduryje).������������������������������������������������������������������������������������������������������� LR�ambasados�archyvo�nuotraukos



vietinis „nomenklatūrščikas”, kitokį disidentas,
dar kitokį – paprastas žmogelis. Man dar neteko skai-
tyti tų beveik 4 tūkst. puslapių, nes tokių brangių
knygų mūsų kaimo biblioteka negauna. Teks va-
žiuoti į rajono centrą, bet greičiausiai teks stoti į eilę,
nes tokių, kurie neišgali nusipirkti Baltušio, grei-
čiausiai irgi yra nemažai. O skaityti norėsiu, nes ir
man įdomu, ką jis mąstė apie Moniką, apie sovieti-
nę tikrovę ir apie savo jausmus poetei Daliai Sau-
kaitytei, kurią širdyje išlaikė iki mirties. Žinau, kad
apie tai žinojo ir Monika. 

Jau esu rašiusi, kad kažkada, iki nepriklauso-
mybės likus gal dešimčiai metų, buvau susigalvojusi
„projektą”, kaip dabar būtų pasakyta, rinkti me-
džiagą apie savo dievinamą artistę Moniką Miro-
naitę. Tad jai pasiūliau būdą tai medžiagai rinkti –
jų namuose kurį laiką pabūsiu namų darbininke.
Man pasisekė į tuos namus pakliūti, nes, kaip vėliau
sužinojau, mane užtarė Baltušio dukra žurnalistė
Rita Baltušytė, su kuria palaikėme  gerus santykius.
Iš tos medžiagos dideliam mano dvasios skausmui
nieko neišėjo, ji iki šiol tebeguli nerealizuota, nors
abu herojai jau seniai yra Anapus. 

Sovietinis elitas

Juozo Baltušio dienoraščių pasirodymą 15min.lt
plačiai aptaria su leidėjais ir kitais žmonėmis, ku-
rie kaip nors yra susiję su Baltušio rankraščiais. Pa-
sirodė net penki pokalbiai ir visuose juose apie ra-
šytoją kalbama labai pagarbiai ir prisimenami tik
šviesūs dalykus. Tie laikai, kai Baltušis buvo ko-
liojamas ir net terorizuojamas morališkai – jau is-
torija. O taip buvo Atgimimo laikais ir ypač po Ne-
priklausomybės atkūrimo ir Sausio 13-osios. Mat Bal-
tušis nuėjo ne su Sąjūdžiu, o su aršiausiais Nepri-
klausomybės priešais – bolševikine „Jedinstvo” or-
ganizacija. Minėtuose pokalbiuose 15min.lt yra
bandymų paaiškinti, kodėl jis užėmė būtent tokią po-
ziciją. Vienas pašnekovas mano, kad dėl to, jog jis ne-
buvo pakviestas į Sąjūdį. Dėl to ir ėmiausi šio raši-
nio, kad pasakyčiau savo nuomonę – aš galvoju, kad
Baltušis dėl to ir nebuvo pakviestas, kad buvo ko-
munistas iš esmės. Ir tai nėra koks nors rašytojo įžei-
dimas. Jis tiesog buvo tokių įsitikinimų. Ir tai pa-
tyriau vieno pokalbio su juo metu. Jis kartą pasi-
didžiuodamas kaip kokį nuotykį papasakojo apie tai,
kaip jį po karo Lietuvos komunistų partijos centro
komitetas buvo išsiuntęs į Kėdainių rajoną, į kažkokį
nuošalų kaimą prižiūrėti rinkimų. Tokius prižiū-
rėtojus siųsti į regionus stebėti rinkimų anais laikais
buvo įprasta. Vilniaus atstovas buvo apgyvendintas
mokykloje, kur rytojaus dieną rinkimai ir turėjo vyk-
ti. Toje patalpoje jau budėjo „raudonraiščiai”, kurie
saugojo patalpą. Svečią buvo įpareigotas globoti jau-
nas vaikinukas – vietos komjaunimo sekretorius.
Anot pasakotojo, vaikinas buvo per daug malonus,
ir svečiui pasirodė tai įtartina. Temstant svetimoje
vietoje partijos pasiuntinys pasijuto nejaukiai ir ėmė
įtarinėti, kad komjaunimo sekretorius rezga są-
mokslą prieš jį. Paskambinęs į Vilnių iškvietė sovietų
kariuomenės dalinį, paaiškinęs apie ruošiamą par-
tizanų užpuolimą. Jo nuomone, komjaunuolis buvo
par tizanų agentas. Kariuomenė atvyko, rašytoją
patogiai „evakavo” į Vilnių ir liko saugoti būstinės.
Kitą dieną rinkimai „įvyko”, o kas buvo su vaiki-
nuku, galima tik numanyti. 

Vienas iš dienoraščių rengėjų minėtuose po-
kalbiuose cituoja Baltušį, norėdamas pasakyti, kad
jis nebuvo aršus sovietinės sistemos gynėjas, kad jis
ją tik toleravo, nes lietuviams kitos išeities esą ne-
buvo. Štai taip J. Baltušis rašo dienoraštyje 1974 m.
liepos 2 d.: „Kiekvienam juk aišku, kad šiuo metu is-
torinės aplinkybės susidėję tokios, jog Lietuva, kai-
po savarankiška valstybė, negali egzistuoti, o privalo
paklusti vienai didžiųjų valstybių. Tai neišvengia-

ma. Klausimas tiktai vienas: kuriai di-
džiųjų paklusti? Ir atsakymas tiktai
vienas: neabejotinai, rusams, Rusijai.
Pastaroji tiek atsilikusi, tiek joje be-
tvarkės, jog tiktai šitokios imperijos su-
dėtyje mes, kaip lietuviai, ir tegalime
išsilaikyti kaip tauta. Vokiečiai arba
ang lai, kaip aukštesnės už mus kultū-
ros tautos, iš karto nualintų visų mūsų
tautiškumą, kitaip tarus, nutautintų

visiškai. Štai kodėl vienintelė priežastis būti mums
Rusijos imperijos sudėtyje. Ir vienintelė išeitis
mums, kaip mažai tautelei”.

Buvusi Baltušio raštų redaktorė D. Linčiuvienė
pakalbinta 15min.lt žurnalisto pasakė, kad rašyto-
jas buvęs chameleono charakterio – mokėjo keisti
spalvą. Tai jau tikrai. Kalbėjo ir veikė pagal aplin-
kybes. Norėdamas išsilaikyti Rašytojų sąjungos
valdžioje pokario dešimtmečiais negailestingai su-
sidorodavo su kitais kolegomis rašytojais, ir apie tai
Nepriklausomybės pradžioje buvo plačiai rašyta. Bet
komunistas jis buvo iš įsitikinimo, kitaip negalėčiau
paaiškinti jo poelgio epizode su komjaunuoliu. Tais
laikais, kai partizanų kūnai mėtydavosi miestelių
aikštėse, reikėjo pasirinkti poziciją – už ar prieš. Ir
Baltušis pasirinko. Pranešimas apie ryšį su parti-
zanais komjaunuoliui turėjo reikšti mirties nuo-
sprendį. Nors tai galėjo būti tik atvykėlio baimė li-
kus naktį svetimoje vietoje, jis neturėjo nė men-
kiausio įrodymo. 

Po šio mano pokalbio su rašytoju Baltušių na-
muose likau dar kurį laiką, bet tik todėl, kad neiš-
drįsau trauktis. Mano vidinis pasaulis buvo para-
lyžiuotas. Niekaip negalėjau suprasti ir pateisinti
Baltušio poelgio. Baigusi „medžiagos rinkimą” ne-
galėjau nei apie Mironaitę, nei apie Baltušį parašyti
nė žodžio. Buvau kūrybinėje duobėje tiesiogine to žo-
džio prasme. Ir ilgiems metams. Galėjau daryti tik
pokalbius, straipsnių, kur reikėdavo išsakyti savo
nuomonę, nerašiau gal kokius dešimt metų. Galite
įsivaizduoti mano padėtį – atėjau į svarbius to meto
valstybės žmonių namus, paskelbiau jiems apie
savo ketinimus parašyti seriją straipsnių, o iš savęs
negalėjau išspausti nė žodžio. Kai ateidavai pas žmo-
gų daryti interviu – pasėdėdavai pusvalandį, valandą,
na, geriausiu atveju – dvi. Ką jis pasakė, sąžiningai
užrašydavai, ir tavo darbas būdavo padarytas. O Bal-
tušius mačiau iš vidaus, jų buityje, kurioje ne viskas
buvo taip, kaip įsivaizdavau matydama juos sceno-
je, televizoriaus ekrane ar susitikime su skaitytojais.
Baltušį viešumoje matydavau ir girdėdavau kaip be
galo įdomų pasakotoją, ir tai žavėjo. Jis ir buityje
buvo įdomus, ir jie su Monika buvo puiki gyvenimo
aktorių pora. Pasišaudydavo tokiais žodžių perliu-
kais, kad grįžusi puldavau juos užrašinėti. ...Bet tai
buvo sovietinis elitas, kuris naudojosi spec. aprū-
pinimu ir padėtimi, ir tai mus skyrė.

Nuo tada ėmiau galvoti, kad žurnalistui giliai pa-
žinti žmogų negalima, nes dingsta asmenybės ža-
vesys. Buitis ir nemalonios smulkmenos užgožia
svarbesnius dalykus. O Baltušis, sukrėtęs mano vi-
dinį pasaulį savo poelgiu pokaryje, ir vėliau ne
kartą šią savo poziciją patvirtino. Sąjūdžio organi-
zuotame mitinge Katedros aikštėje Vilniuje 1988 m.,
skirtame į SSRS Aukščiausiosios Tarybos sesiją
Maskvoje, kur lietuviai ketino pareikšti savo ne-
priklausomybės siekį, išvydėti Lietuvos atstovus, už-
lipęs į tribūną Baltušis griausmingai pareiškė:
„Amerika, šalin rankas nuo Lietuvos!” Galima su-
prasti, kad Sąjūdį jis kildino iš Amerikos iniciaty-
vos, ne iš lietuvių tautos giliausių siekių. Sausio 13-
osios dienomis prabilęs per jedinstveninkų ruporus
jis visiškai susikompromitavo. 

Tiesa brangiau

Nelengva apie žmones, kurie tau buvo malonūs,
rašyti blogai, bet vadovaujuosi Aristoteliu, kuris
sakė: „Platonas mano draugas, bet tiesa man bran-
gesnė”. Nors gal aš čia nieko bloga ir nepasakiau?
Jeigu Baltušis apie tą įvykį su komjaunuoliu papa-
sakojo mažai pažįstamam žmogui, jis tai darė iš įsi-
tikinimo. Galvoju, jeigu Baltušio skaitytojai, kurie
nuo knygynų lentynų dabar šluoja jo knygas, žino-
tų ne tik tai, ką jis rašė ir kalbėjo, bet ir ką jis darė,
gal ir jie susimąstytų.

Lietuvoje�išleistas�trečias�ir�paskutinis
rašytojo� Juozo� Baltušio� dienoraščių,
rašytų� 1970–1990� m.,� tomas,� kurių
kiekvienas�yra�daugiau�kaip�1�tūkst.�pus-
lapių�(išleido�Rašytojų�sąjunga).�Šis�lei-
dinys,�pavadintas�„Vietoj�dienoraščio”,
įspūdingas�ne�tik�apimtimi,�bet�ir�tira-
žu�–�kiekvienas�tomas�buvo�išleistas�po
kelis�kartus,�o�bendras�trijų�tomų�tiražas�jau
perkopė�per�12 tūkst.�Leidyklos�atstovai�mano,�kad
paskutinįjį,�trečiąjį,�tomą�teks�spausdinti�dar�kartą,�nes
knygos� sulaukia� didžiulio� pasisekimo.� Galima� įsi-
vaizduoti,�kad�milžiniško�dydžio�knygos�nėra�ir�pigios.
Amerikos�lietuviams�šis�rašytojas�nėra�nei�žinomas,
nei�įdomus,�nes�tai�sovietinės�nomenklatūros�žmogus,
kaip�sakoma,�sovietinė�praeitis,�bet,�manau,�apie�jį�ver-
ta�pakalbėti�dėl�to,�kodėl�jis�toks�populiarus�šiandien
Lietuvoje.�

Ar čia galima taikyti pasakymą: „Prie ruso buvo
geriau”? Greičiausiai ne. Pirmiausia, žmonėms
patinka dienoraščių ir prisiminimų žanras, nes

tai yra tikra – gyvenimas, ne šiaip kokie sugalvoji-
mai ir fantazijos. Antra, Baltušis anais laikais buvo
populiarus ir ne tik kaip knygų rašytojas, bet ir kaip
žmogus. Jis mokėjo įdomiai kalbėti ir dar, kaip sa-
koma, per dantį patraukdavo „sovietinio gyvenimo
negeroves”. Gal ir trečia, kad žmonėms įdomu ir ką
Baltušis pasakys apie konkrečius to meto veikėjus,
– norisi senų „pletkų”. Pvz., sklandė girdai apie jo ir
žmonos, garsios aktorės Monikos Mironaitės, san-
tykius. Buvo toks anekdotas: pamatęs gatve žygiuo-
jančią kareivių kuopą Baltušis sako: „Tai ir tie eina
pas Moniką”. Tuo norėjęs pasakyti, kad žmona turi
pasisekimą tarp vyrų. 

Be abejo, dienoraščiai yra ir sovietinio gyvenimo
tam tikras atspindys. Tik vienokį atspindį rodo so-

www.draugas.org – 773-585-9500 –
www.draugofondas.org
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Tiesa brangesnė
AuDRONė�V.�ŠKiuDAiTė

Arvydas Barzdukas aktyviai prisidėjo ir iki
šiol prisideda prie JAV LB veiklos, buvo vienas
iš organizacijos vadovų – buvęs JAV LB Tarybos
narys ir sekretorius, JAV LB Krašto valdybos na-
rys, JAV LB Visuomeninių reikalų tarybos narys,
JAV LB Įstatų ir Taisyklių komiteto narys, JAV LB
Pietryčių apygardos pirmininkas, Washingtono
LB valdybos narys.

Arvydo Barzduko iniciatyva 1989 m. Was-
hingtone buvo įsteigta JAV LB Visuomeninių rei-
kalų tarybos raštinė, kurios veikla buvo ypatin-
gai naudinga pristatant Lietuvos laisvės siekius
JAV sostinėje bendraujant su JAV politikais. JAV
LB Visuomeninių reikalų tarybos raštinės įstei-
gimas Washingtone buvo pirmasis JAV LB ins-
titucinis žingsnis lobistiniam darbui atlikti, siekiant
Lietuvos nepriklausomybės palaikymo tarp JAV
politikų ir JAV administracijos atstovų.

Arvydas Barzdukas yra įvairių lietuviškų or-
ganizacijų ir renginių finansinis rėmėjas, savo as-
menine veikla ugdo Amerikos lietuvių jaunimo ir
visos diasporos iš Lietuvos pilietiškumą, taip pat
remia vaikų globos namus Lietuvoje. Kartu su
žmona Daiva užaugino tris vaikus, turi septynis
anūkus.

Linas Orentas yra aktyvus ilgametis Neringos
stovyklos narys, idėjų generatorius ir įgyven-
dintojas bei vienas iš vadovų. 2004–2012 m. Li-
nas Orentas buvo Neringos stovyklos Tarybos na-
rys, nuo 2016 m. yra Neringos stovyklos Tarybos
pirmininkas. Linas Orentas buvo XV Šiaurės Ame-
rikos lietuvių tautinių šokių šventės Baltimorėje
organizacinio komiteto pirmininkas – jo darbo,
pastangų ir organizacinių gebėjimų dėka Šokių
šventė buvo sėkmingai surengta ir sulaukė di-
džiulio populiarumo.

Linas Orentas nuo 1992 iki 1997 metų dirbo
Lietuvos ambasadoje Washingtone ir buvo at-
sakingas už JAV įmonių prekybinius ryšius ir in-
vesticijas į Lietuvą. Jis taip pat aktyviai dalyvauja
Washingtono LB veikloje, yra šios bendruome-
nės valdybos narys, buvęs pirmininkas. Kartu su
žmona Nerija užaugino keturis vaikus.
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lietuvių centre, Lemont, IL, protokolo
santrauką perskaitė sekretorė L. Ap-
anavičienė. Protokolas buvo pa tvir-
tintas aklamacijos būdu. 

Registracijos komisijos aktą per-
skaitė A. Pavilčius-Karalius. Komi si ja,
patikrinusi LF narių mandatus ra do,
kad paštu balsavo LF nariai, turintys
3081 balso teisę, internetu – nariai, tu-
rintys 4 421 balso teisę. Iš viso balsavo
nariai, turintys 7 501 balso tei sę, kas su-
daro 31 proc. visų galimų balsų, tad
kvorumas išlaikytas. 

Nominacijų komisijos pirminin-
 kas Saulius Čyvas supažindino su
kandidatais į LF tarybą. Suvažiavimo
metu 3 metų kadencijai buvo renkami
5 nariai į LF tarybą. Kadangi į tarybą
kandidatavo  5  asmenys, balsų skai-
čiavimo komisija pranešė, kad jie visi
buvo išrinkti į tarybą: T. Bublys (6450
balsų), Milda Davis (6407 balsai), Juo-
zas Kapačinskas (6586 balsai), Gintaras
Vaišnys (6989 balsai) ir Dalius F. Vasys
(6654 balsai).

Apžvelgdama praėjusius veiklos
metus LF tarybos pirmininkė A. Pa vil-
čius-Karalius atkreipė dėmesį į dėl pa-
ndemijos pasikeitusias darbo ir gy ve-
nimo sąlygas. Pastebėjusi, kad nors
ateitis ir neaiški, pasidžiaugė, kad 2019
m. Fondas lietuviškai veiklai JAV ir vi-
same pasaulyje galėjo skirti 1,150,000
dol. sumą. Tarybos pirmininkė at-
kreipė dėmesį, kad su išsamia 2019 m.
LF veiklos ataskaita galima susipa-
žinti 2020 metų leidinyje „Liepsna”. Ji
taip pat pranešė, kad, nors šios pa-
ndemijos metu rinka ir labai svyruoja,
LF taryba pasitarusi nutarė 2020 me-
tams projektams ir stipendijoms pa-
skirtos rekordinės – 1,275,000 dol. –
sumos nemažinti.

Nukelta į 11 psl.

LEMONT, IL

TELKINIAI

LAIMA APANAVIČIENĖ

Siaučiantis�koronavirusas�sukė�lė�galvos
skausmą� ne� vienai� organizacijai,� su-
planavusiai�savo�renginius.�Neaplenkė
jis�ir�Lietuvių�Fondo��(LF)�–�balandžio
mėnesį�numatytas�suva�žiavimas�neį-
vyko.� LF� gairėse� skelbiama,� kad� LF
metinis�narių�suvažiavimas�turi�būti�su-
rengtas�pirmąjį�metų�pusmetį,�todėl�LF
taryba�nuo�pat�pandemijos�pradžios
stebėjo�pokyčius,�vis�tikėdamasi,�kad
57-asis�LF�metinis�suvažiavimas�galės
vykti� akivaizdžiai.� Deja,� nesulaukus
pandemijos� pabaigos,� buvo� nutarta
suvažiavi�mą�sušaukti�š.�m.�birželio�20
d.�nuotoliniu�būdu.

„Apsiginklavę” kaukėmis LF
ta rybos, valdybos nariai ir
administra cijos darbuotojai

rinkosi Lietuvių dai lės muziejuje, Le-
mont, IL, ir, lai ky damiesi saugaus at-
stumo, dalyvavo suvažiavime, skaitė
pranešimus. Visi kiti LF nariai suva-
žiavime dalyvavo nuotoliniu būdu, LF
tinklalapio puslapyje tiesiogiai prisi-
jungę prie video platformos VIMEO.
Reikia pa sakyti, kad prisijungusiųjų
buvo ne tik iš įvairių JAV vietovių. Su-
važia vime dalyvavo Argentinos, Jung-
tinės Karalystės, Kanados, Lietuvos,
Veng rijos gyventojai. Tai buvo nauja
patirtis ir LF tarybos, valdybos bei ad-
ministracijos žmonėms, ir visiems su-
va žiavime dalyvavusiems. Visi suva-
žia vimo dalyviai savo klausimus su-
važiavimui galėjo pateikti raštu iš
anksto arba suvažiavimo metu. Bal-
savimas už naujai renkamus LF tary-
bos narius vyko paštu ir internetu. 

Pradėdama neįprastą suvažiavi mą
LF tarybos pirmininkė Audronė Pa-
vilčius-Karalius pasveikino visus su-
 važiavime dalyvaujančius, supa žin di-
no su jo eiga ir paskelbė suvažia vimą
atidarytu. Nuskambėjus Lie tuvos Res-
publikos himnui buvo supa žindinta su
prezidiumu. Jį sudarė: LF tarybos pir-
mininkė A. Pavilčius-Ka ralius, LF val-
dybos pirmininkas Tauras Bublys ir
sekretorė Laima Apanavičienė. 

Kasmet suvažiavimo metu prisi-
mename tuos Fondo narius, kurie iš ke-
liavo į Amžinybę. Šį kartą jie buvo pa-
gerbti tylos minute, o mirusiųjų sąra-
šas patalpintas LF tinklalapyje.  

Suvažiavimas gavo padėką-svei-
ki nimą, pasirašytą Pasaulio Lietuvių
Bendruomenės (PLB) pirmininkės Da-
lios Henke. Sveikinimas įkeltas į LF
tinklalapį ir „Facebook”.

LF 56-tojo narių suvažiavimo, vy-
 kusio  2019 m. balandžio 27 d. Pasau lio

LF�taryba�į�suvažiavimą�rinkosi�„apsiginklavę”�kaukėmis.�iš�k.:�LF�valdybos�pirmininkas�Tauras�Bublys,�Plėtros�komiteto�pirmininkė�Rūta
Kulbis,�LF�tarybos�pirmininkė�Audronė�Pavilčius-Karalius,�LF�tarybos�narys�Marius�Kasniūnas,�Finansų�komiteto�pirmininkas�Gintaras
Vaišnys,�iždininkė�Laima�Kilienė,�LF�suvažiavimo�balsų�skaičiavimo�komisijos�pirmininkas�Rimantas�Griškelis,�Nominacijų�komiteto�pir-
mininkas�Saulius�Čyvas,�Pelno�skirstymo�komisijos�pirmininkas�Juozas�Kapačinskas,�Garbės�komiteto�pirmininkas�Arvydas�Tamulis�ir
LF�tarybos�narė�Milda�Davis.� Vidos�Bieliauskienės�nuotr.

Nepaisant
siaučiančio
koronaviruso
57-asis LF  
suvažiavimas
įvyko LF�tarybos�pirmininkė�Audronė�Pavilčius-

Karalius.�
Metinį�pranešimą�skaito�LF�valdybos�pir-
mininkas�Tauras�Bublys.

Suvažiavimo�dalyviai�laikėsi�saugaus�atstumo.

Plėtros� komiteto� pirmininkė� Rūta� Kulbis.Finansų� komiteto� pirmininkas� Gintaras
Vaišnys.

Nominacijų�komiteto�pirmininkas�Saulius
Čyvas.
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Pasaulį� sukausčiusi� Covid-19� pa-
ndemija� šiemet� pakoreguos� ir
„Tautiškos�giesmės�aplink�pasau-

lį”�tradicijas.�Ši�akcija�liepos�6�d.,�9�val.
vakaro�visame�pasaulyje�vyks�jau�12-ąjį
kartą.� Siekdami� užtikrinti� saugumą,
bet�išsaugoti�unikalų�bendrystės�jaus-
mą,�kuris�kelioms�šventinėms�minutėms
suvienija�tautiečius�įvairiausiuose�pa-
saulio�kraštuose,�organizatoriai�šventei
kviečia�rinktis�saugią�aplinką�ir�vieny-
bės�tiltus�tiesti�išlaikant�bent�Lietuvos
trispalvės�dydžio�atstumą.

Globaliame pasaulyje – 
žmogiškos vienybės tiltai

„Šiuo visam pasauliui sudėtingu
metu žmonių saugumas ir sveikata
yra pagrindinis prioritetas. Kol kas ne-
galime švęsti pergalės prieš Covid-19.
Tačiau galime švęsti pandemijos aki-
vaizdoje atrastą žmonių vienybę, ge-
bančią peržengti atstumų, sienų, tau-
tybių, profesijų ir visus kitus skirtu-
mus bei sujungti bendram tikslui.
Kiekvieno iš mūsų giedamas himnas
šiemet taps simboliniu vienybės tiltu.
Net ir būdami kitame krante – kitoje
valstybėje, kitame mieste, uždarame
bute ar net izoliuotoje palatoje – mes ga-
lime jaustis esantys drauge: su tautie-
čiais, artimaisiais ar tiesiog kitais
žmonėmis”, – šiųmetine idėja dalinasi

iniciatyvos „Tautiška giesmė aplink pa-
saulį” organizatorius Raimundas Dau-
baras.

Atsižvelgiant į galimas rizikas svei-
katai, tose pasaulio vietose, kur ka-
rantino sąlygos leidžia, organizatoriai
kviečia rinktis giedoti prie skirtingus
krantus jungiančių tiltų – gryname ore,
greta upių ir kitų vandens telkinių, tar-
pusavyje išlaikant saugų 1–2 metrų
atstumą.

Toks atstumas ne tik laikomas sau-
giu dėl viruso rizikos, jis kartu ir sim-
boliškas. Maždaug tokio ilgio būna
tradicinė Lietuvos vėliava. Ištiesta
tarp susirinkusiųjų giedoti, ji gali tap-
ti dar vienu simboliniu vienybės tiltu.

Proga švęsti ne tik valstybę, 
bet ir žmoniją 

Pasaulinės pandemijos kontekstas
įkvėpė ir dar vieną jau daugiau nei de-
šimtmetį lietuvių puoselėjamos tradi-
cijos naujovę. Prie himną giedančių pa-
saulio lietuvių bendruomenių visose
valstybėse kviečiami prisijungti ir tų
šalių gyventojai bei iškart po Lietuvos
himno sugiedoti ir savo šalies himną.
Tokiu simboliniu būdu būtų išreikštas
kiekvieno iš mūsų solidarumas su Co-
vid-19 pandemija kovojančiais bei jos
paveiktais žmonėmis kiekviename pa-
saulio krašte – liepos 6-ąją švęstume
žmonijos vienybę.

„Šiemet skirtingų pasaulio valsty-

Lietuvos himnas ,,atplauks” Čikagos upe 
VIRGINIJA PETRAUSKIENĖ

LR generalinis konsulas Čikagoje Mantvydas Bekešius, pristatydamas bū-
simą renginį, pasakojo, kad dalyvauti Lietuvos himno giedojimo šven-
tėje užsiregistruota apie 15 motorinių laivų. Kai kurie iš jų atplauks iš

Michigano valstijos. 
Įspūdingoje tautine atributika pasipuošusioje laivų kolonoje dalyvau-

siantys motoriniai laivai atplauks iš dviejų pusių: vieni iš Michigan eže-
ro, kiti upe iš vakarinės pusės. Jie susijungs upėje ir apie 4 val. po pietų su-
stos prie LR konsulato pastato, kad visi susirinkusieji kartu galėtų sugie-
doti Lietuvos himną. 

Šių laivų flagmanas bus lietuvio Raymond Novak atgaivintas istorinis
ugniagesių laivas, kuris buvo pastatytas 1936 metais ir garsėjo savo galia.
Dabar juo rengiamos ekskursijos ir apžvalginiai turai Čikagos upe. Laivas,
39-ojo Čikagos mero garbei, pavadintas Fred A. Busse vardu. 

Nors  laive  telpa 120 žmonių, tačiau siekiant išlaikyti saugų atstumą
tarp keleivių, šventės dieną juo plauks tik 60. Jame bus išskleista 30 met-
rų ilgio Lietuvos trispalvė – Vienybės vėliava. Iš šio laivo nuskambės ir pir-
mieji Lietuvos himno garsai. 

Prie balsų, kurie pasklis iš flagmano, jungsis kituose laivuose plau-
kiantys bei abiejose upės pusėse ir ant Columbus tilto susirinkę lietuviai.
Tokia šių metų Lietuvos himno giedojimo  tvarka padės laikytis saugaus
atstumo, o kartu susijungti balsais ir širdimis su visais giedotojais.

Į klausimą, kaip kilo idėja laivais atplukdyti ir Čikagos centre paskleisti
Tautišką giesmę, M. Bekešius atsakė, kad jo ši mintis neapleido nuo tos die-
nos, kai jis atvyko dirbti į Čikagą. ,,Pamenu, atsistojau prie  konsulato lan-
go ir pažvelgiau į upę – joje zujo daugybė laivų. Tuomet ir kilo mintis, kad
savo Lietuvos šventę galėtume atšvęsti plaukdami Čikagos upe. O kodėl gi
mums nepraplaukti?”, – ,,Draugui” sakė gen. kosulas. Jis pridūrė, kad yra
nemažai čia gyvenančių lietuvių, kurie turi įsigiję laivų – tai ir žvejų klu-
bo nariai, buriuotojai ir kiti, mėgstantys laisvalaikį leisti ant vandens. 

Nors Lietuvoje himnas bus giedamas liepos 6 dieną, neabejokime – Či-
kagoje mūsų susirinks tiek daug, mes užtrauksime taip garsiai, kad mūsų
giesmė tikrai susijungs su tautiečių visame pasaulyje giedojimu. Kviečiame
atvykti ir dalyvauti jau 12 metus iš eilės skleidžiant Lietuvos himną Čikagoje
ir savo balsais įsiliejant į pasaulinį lietuvių chorą. 

Kurkime
vienybės  

tiltus

Akcijos�,,Tautiška�giesmė�aplink�pasaulį”�dalyviai�kviečiami�rinktis�prie�skirtingus�kran-
tus�jungiančių�tiltų.

bių piliečiai, gydytojai, mokslininkai,
žurnalistai, kasininkai, mokytojai,
verslininkai ir visi kiti suvienijo jėgas
ir siekė bendro tikslo. Jie kovojo ir vis
dar kovoja su bendru priešu. Lietuviai
yra atvira tauta ir gali atverti mūsų na-
cionalinės tradicijos ribas. Raginame
šiemet į giedojimą prie upių ir tiltų pa-
kviesti ir savo užsieniečius draugus,
kaimynus, kolegas. Tegul po „Tautiš-
kos giesmės” suskamba ir kitų valsty-
bių himnai. Taip švęsime ne tik savo
valstybę, bet ir pasaulio žmonių ben-
drystę. Vieninga skirtingų himnų pynė
gali tapti simboliniu himnu žmoni-
jai”, – teigė R. Daubaras.

Pirmasis giedojimo tonas – 
sostinės širdyje 

Šiemet pirmasis pasaulinio himno
giedojimo tonas bus duotas pačioje
sostinės širdyje – Gedimino pilies bokš-
te. Sostinės gyventojai ir svečiai kvie-
čiami susirinkti abiejose Neries kran-
tinėse nuo Žvėryno iki Mindaugo tiltų,
susikibti saugiu vėliavos atstumu ir
giedant himną sukurti saugiausią vil-
niečių chorą.

Istorinę ir moderniąją sostinės da-
lis jungiantis Karaliaus Mindaugo til-

tas liepos 6 d. nuo 8 val. vakaro taps
unikalia filmavimo aikštele, iš kurios
vyks „Tautiškos giesmės aplink pa-
saulį” tiesioginė transliacija per LRT
visai Lietuvai ir pasauliui. Ši vieta
transliacijai pasirinkta neatsitiktinai
– pačioje Lietuvos sostinės širdyje ji su-
jungia visas liepos 6-osios simbolines
prasmes: Karaliaus Mindaugo karūna -
vimą, Lietuvos valstybės dienos šven-
tę, skirtumus suvienijančio tilto idėją.

Tiesa, priėjimas prie Karaliaus
Mindaugo tilto bus ribojamas atsi-
žvelgiant į saugaus žmonių susibūrimo
taisykles.

„Šių metų sąlygos pareikalavo labai
daug kūrybiškumo. Reikėjo rasti būdą,
kaip užtikrinti būtinąsias saugumo
sąlygas, o kartu – sukurti ir išlaikyti
bendrumo emociją nepaisant atstu-
mų. Galutinį rezultatą galės įvertinti
renginio dalyviai ir tiesioginės trans-
liacijos žiūrovai, tačiau mes pasirink-
tais vizualiniais ir muzikiniais spren-
dimais be galo džiaugiamės. Tai bus
įspūdingas renginys, kuris dovanos
visų laukiamą šventinį pakylėjimą”, –
teigia renginio režisierius Dalius Aba-
ris.

Organizatorių inf. 

istorinis�Čikagos�ugniagesių�laivas,�kuris�dalyvaus�himno�giedojimo�šventėje.�Pir-
mas�iš�k.�–�R.�Novak.�

Himnas�bus�giedamas�ir�Čikagoje.����������������������������������������������������� LR�konsulato�nuotraukos
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Rugiuose, ties 
bedugne, 
Lietuvoje

Naujasis�paminklas�–�įdomus�ir�daugiaprasmis.

Pagerbti�J.�D.�Salinger�atvyko�ir�rašytojas�Tomas�Venclova.

Amerikos�ambasadoriaus�pavaduotojas�M.�Micheli�kalbėjo
lietuviškai.

ALGIS VAŠKEVIČIUS

Garsus� amerikiečių� rašytojas� Je-
rome�David�Salinger�(1919–2010)
labiausiai�yra�žinomas�kaip�1951

m.� pasirodžiusio� romano� „Rugiuose
prie� bedugnės”� autorius.� Per� beveik
šešis�dešimtmečius�šio�romano�tiražas
pasiekė�apie�65�milijonus�egzempliorių,
o�iki�šiol�kasmet�parduodama�apie�ket-
virtis�milijono�šių�knygų.�Pagrindinis�ro-
ma�no�herojus�Holden�Caulfield�yra�ta-
pęs�ne�vienos�kartos�maištaujančio�jau-
nimo�simboliu.�Knyga�labai�populiari�ir
Lietuvoje� –� čia� pirmą� kartą� ji� išleista
1966-aisiais,�po�to�pakartota�dar�penkis
kartus.

Šis�biografinis�romanas�įkvėpė�įamžinti�rašytojo�lietuviš-
kas�šaknis.��� A.�Vaškevičiaus�nuotraukos�

Sąsajos su Lietuva

Apie tai, kad rašytojo protėviai yra kilę iš Lie-
tuvos, Sudargo apylinkių pačiame Lietuvos pakraš-
tyje, šalia dabartinio Karaliaučiaus krašto, užuominų
būta, tačiau tik dabar šis faktas deramai įamžintas
– birželio 19 d. Sudarge, nuostabaus grožio piliakal-
nių prieigose buvo įamžintas ir šis legendinis rašy-
tojas, ir jo garsusis romanas.

Istoriniai archyvai liudija, kad rašytojo protėviai,
turėję Zalingerių pavardę, gyveno Kidulių kaime. Ra-
šytojo senelis Simon Zalinger gimė 1860 m. Tauragėje,
senelė Fania Kaplan – 1865 m. Baroniškių kaime. Vė-
liau jo seneliai persikėlė iš Sudargo į Tauragę.
Emigravęs į JAV, rašytojo senelis tapo Amerikos vie-
tinės žydų bendruomenės vadovu, o jo tėvas Solomon
Zalinger vertėsi košerinio maisto, mėsos ir sūrių pri-
statymu iš Europos į JAV.  

Idėja įamžinti garsųjį rašytoją ir nemažiau gar-
sų jo romaną Sudarge kilo žinomam žurnalistui, „Lie-
tuvos ryto” televizijos vadovui Audriui Siaurusevi-
čiui. Paminklo atidengimo metu jis papasakojo, kad
susidomėjęs skaitė Keneth Slawenski parašytą biog-
rafiją „Dž. D. Selindžeris: Pakylėtas gyvenimas”. Tai,
kad J. D. Salinger gyvenimas ir kūryba labai domi-
na skaitytojus, liudija ir faktas,  jog ši rašytojo biog-
rafija, pasirodžiusi 2011 m., lietuviškai buvo išleis-
ta 2013-aisiais, ir jau tais pat metais ši knyga buvo iš-
versta į 15 kalbų ir išleista 20 šalių. Ten rašoma, jog
„Salingerių giminė buvo kilusi iš Sudargo, mažo žy-
diško miestelio prie Lenkijos ir Lietuvos sienos – ši
teritorija tuo metu priklausė Rusijos imperijai”.

A. Siaurusevičius šia žinia pasidalino su savo bi-
čiuliu, taip pat iš Zanavykų krašto kilusiu televizi-
jos prodiuseriu Rolandu Skaisgiriu, ir jie nutarė, kad
šį faktą būtina įamžinti. Tai buvo prieš trejus metus,
per tą laiką žinomi Lietuvoje vyrai įkūrė viešąją įstai-
gą „Kultūrinės ir istorinės atminties fondas”, kuris
ir ėmėsi paminklo pastatymo darbų.

Vietoj gimtadienio dovanos –
dovana literatūrai

Kai R. Skaisgirys minėjo savo 50-ąjį gimtadienį,
svečių buvo paprašyta nepirkti brangių dovanų, o pi-
nigus skirti šios idėjos įgyvendinimui. Draugai pi-
nigų idėjai ir paminklui negailėjo – paaukojo 8 tūks-
tančius eurų, ir tai buvo pusė visos reikiamos sumos.
Tada buvo surastas skulptorius Nerijus Erminas, ku-
ris ir sukūrė išties labai originalų bei daugiaprasmį
paminklą, kuriuo siekė sujungti net kelis dalykus:
praeitį, rašytojo prosenelio prisiminimą ir dabartį,
dabar vykstantį gyvenimą bei lietuvišką ir ameri-
kietišką tradicijas. 

„Skulptūra labai iliustratyvi: yra žmogus – per-
sonažas ir yra rugiai. Medžiagos sąmoningai pasi-
rinktos lyg būtų svetimos aplinkai. Pagalvojau, kad
prie amerikietiškos architektūros tarsi pririša be-
tonas, metalas, plienas. Tačiau tas amerikietiškumas
yra paslėptas – viską sušvelnina lietuviškas rugių si-
luetas ir žmogaus siluetas”, – pasakojo prieš paminklo
atidengimo iškilmes jo autorius, pridurdamas, kad
daug įtakos vizualiniams sprendimams padarė ir vie-
ta. 

O vieta čia išties įspūdinga – pati piliakalnių pra-
džia, nuo jų atsiveria ne tik įspūdingas vaizdas į Ne-
muną. Ši vieta svarbi istorine, kultūrine ir archeo-
logine prasme – Sudargo piliakalniai pasakoja il-
gaamžių kovų su kryžiuočiais istoriją, čia vidu-
ramžiais stovėjo svarbi pilis, kuri 1317 m. buvo su-
deginta. Pats R. Skaisgirys teigia, kad Sudargas
niekuo nenusileidžia Kernavei, tik gal yra mažiau ži-
nomas.  

N. Erminas aiškino, kad „skulptūra stovi tarsi
ant slenksčio: šalia vyksta gyvenimas, o iš kitos pu-
sės – praeitis. Tai tarsi susišaukia su J. D. Salinger
istorija, kai kalbame apie praeitį, apie rašytojo pro-
senelį ir šalia vyksta gyvenimas”. Kūrinyje naudo-
jamas kiauraraštis atlieka ir perkeltinę funkciją: kiek-
vienas galime save įsiasmeninti tame personaže ir
kiekvienas turime pereiti personažo istoriją.

Atidarymo šventė – amerikietiška

Į paminklo atidengimo šventę atvyko JAV am-
basadoriaus Lietuvoje pavaduotojas Marcus Miche-
li, Izraelio ambasadorius Lietuvoje Yossef  Levy, Lie-
tuvos kultūros ministras Mindaugas Kvietkauskas,
rašytojas Tomas Venclova, daug kitų svečių. Karštą
vasaros dieną visi buvo vaišinami amerikietiškais
dešrainiais ir gaiviais gėrimais.

Pristatydamas paminklą ir jo sukūrimo istoriją

A. Siaurusevičius sakė, kad jam džiugu matyti tiek
rašytojo kūrybos gerbėjų, o „Rugiuose prie bedug-
nės” buvo ir yra jo kartos viena reikšmingiausių kny-
gų, formavusi pasaulėžiūrą ir gyvenimo supratimą. 

„Tai ir padėka Amerikai bei jos kultūrai, o tuo
pačiu priminimas, kad tą Amerikos kultūrą kūrė ir
žmonės iš Lietuvos”, – sakė paminklo idėjos autorius.

Ir A. Siaurusevičius, ir R. Skaisgirys gavo do-
vanų – Kauno žydų bendruomenės pirmininkas Ža-
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Lietuvos�nacionalinė�turizmo�skatinimo
agentūra�„Keliauk�Lietuvoje”�sudarė�že-
mėlapį,�kuriame�sužymėjo�maitinimo
įstaigas�Lietuvoje,�kurios�siūlo�savitas
šaltibarščių variacijas.�O�jų�rado�net�31.
Tarp�įdomiausių�šaltibarščių�–�su�grie-
tinės,�burokėlių� ledais�ar�agurkų�šer-
betu,�pagardinti�aviečių�alumi,�mėsa,�sū-
riu,�šaltibarščių�tortas�bei�salotos.

„Lietuviai neatsilieka nuo pa-
saulinių tendencijų ir vis daž-
niau leidžiasi į keliones, kurių

tikslas – paragauti kažką naujo ir įdo-
maus. Tai  parodė ir mūsų pernai iš-
leistas didelio populiarumo sulaukęs
‘GASTROliavimo po Lietuvą gidas’, –
pranešime cituojama Gerda Butku-
vienė, „Keliauk Lietuvoje” turinio pro-
jektų vadovė.

Šaltibarščių žemėlapis yra plates-

nės – „Keliauk Lietuvoje” vykdomos
kampanijos dalis. Norima atkreipti ir
užsieniečių, ir lietuvių dėmesį. Lietu-
viškos virtuvės tyrinėjimas šiuo metu
yra populiariausia turistinė veikla – 84
proc. į Lietuvą atvykstančių keliauto-
jų teigia, kad viešnagės metu ragauja
vietinius patiekalus bei gėrimus.

„Keliauk Lietuvoje” užsienio sve-
čiams ruošia įvaizdinę kampaniją, ku-
rios centre – būtent šaltibarščiai. Be to,
kuriami ir teminiai gastronominio tu-
rizmo maršrutai po visus šalies regio-
nus.

Iš šaltibarščių istorijos

Maisto istorikas Antanas Ast-
rauskas sako, kad šaltibarščiai sie-
kia istorinius laikus, ir šis patiekalas
buvo Lietuvos Didžiosios Kunigaikš-
tystės didikų valgis. Kai 1518 m. Mi-

Šiuolaikinių lietuviškų 
šaltibarščių receptas:

500 g burokėlių, marinuotų
obuolių sultyse

3 kietai virti kiaušiniai
200 g agurkų
20 g krapų
30 g svogūnų laiškų
1 l kefyro 
druskos žiupsnelis

Kietai virtus kiaušinius su-
pjaustyti gabalėliais; agurkus su-
pjaustyti nedideliais simetriškais
gabalėliais; susmulkinti krapus
ir svogūnų laiškus. Burokėlius
sukrėsti į didelį dubenį, suberti
smulkintus agurkus, žalumynus,
supilti kefyrą. Galima atskiesti
pienu ar virintu vandeniu, pagal
skonį pasūdyti. Tiekti atvėsintus
su karštomis bulvėmis.

„Samčio užrašai” 
šaltibarščių

receptas su jogurtu: 

1 ilgavaisis agurkas
900 g natūralaus graikiško jo-

gurto
1 l pieno
430 g marinuotų burokėlių

(rūgštesnių)
3 virti kiaušiniai
1 saujelė šv. krapų, smulkintų
pagal skonį druskos ir maltų

pipirų

Į dubenį sudėti smulkintus
agurkus, kiaušinius, smulkintus
krapus, marinuotus burokėlius.
Jogurtą sumaišyti su pienu. Su-
pilti į dubenį su daržovėmis. Pa-
gardinti druska ir pipirais. Atšal-
dyti šaldytuve ir valgyti su virto-
mis bulvėmis.

kas Gercas jiems padovanojo macų,
parvežtų iš Jeruzalės.

Dėkodamas už tokios idėjos įgy-
vendinimą kultūros ministras M.
Kvietkauskas vadino tai labai maloniu
netikėtumu ir puikiu sprendimu. Lie-
tuvos žydų bendruomenės pirmininkė
Faina Kukliansky pabrėžė, kad į iš-
kilmes ji neatsitiktinai atvyko dėvė-
dama džinsus – tai duoklė romanui ir
tam „gėlių vaikų” laikmečiui. F. Kuk-
liansky papasakojo, kad romane var-
tojamas slengas jidiš kalba tarsi iš-
duoda, kokios rašytojo šaknys, nes
toks slengas buvo vartotas ir šiame
krašte.       

Amerikos ambasadoriaus Lietu-
voje pavaduotojas M. Micheli savo kal-
bą perskaitė taisyklinga lietuvių kalba.
Jis pabrėžė didelį litvakų indėlį į pa-
saulio kultūrą, dėkojo idėjos įgyvendin -
tojams, pakomentavo romano pavadi-

nimo kilmę ir prasmę. 
„Salinger buvo žydas, ir jo įamži-

nimas šiame kampelyje yra netikėta
bei puiki idėja. Tai yra nuostabus ke-
lių tautų bendradarbiavimo pavyzdys.
Jo protėviai gyveno čia, po to išvyko į
Ameriką, o dabar simboliškai vėl su-
grįžo čia. Tai puikus įrodymas, koks
mažas yra pasaulis”, – sakė Izraelio am-
basadorius Y. Levy, kuris pats yra ra-
šytojas, išleidęs keletą romanų, tarp jų
ir į lietuvių kalbą jau išverstą knygą
„Meilės prekeiviai”.    

Neabejojama, kad naujasis pa-
minklas taps puikiu traukos objektu tu-
ristams. O geras pavyzdys užkrečian-
tis – jau kyla idėja įamžinti ir kitus gar-
sius litvakus. Sūduvos krašte yra ir gar-
siojo Amerikos dainininko Bob Dylan
giminės šaknys, iš Vilkaviškio krašto
yra kilę Kanados atlikėjo, 2016 m. mi-
rusio Leonard Cohen protėviai. Paminklo�idėją�įgyvendino�A.�Siaurusevičius�(k.)�ir�R.�Skaisgirys�(d.).

Šaltibarščių žemėlapis

lano kunigaikštytė Bona Sforca (1494–
1557) ištekėjo už Žygimanto Senojo
(1467–1548), karališkuosiuose dva-
ruose Krokuvoje ir Vilniuje prasidėjo
kitos maisto mados. Ji ėmė pratinti
lenkų ir lietuvių didikus, kurie iki tol
daugiausiai vartojo mėsiškus, kruo-
pinius ir miltinius patiekalus, kram-
tyti vasarines lapines daržoves – sa-
lotas, ridikėlius, salierus, kalafiorus,
porus. Sakoma, kad tokiai naujovei
priešintasi labiau, nei Valakų refor-
mai. Ir apie tai išduoda tos epochos
anekdotas apie didiką, viešėjusį Ita-
lijoje ir artėjant žiemai parbėgusį
namo. Grįžęs jis teisinosi: „Jei vasarą
žole maitina, tai žiemą, matyt, šienu
šers?” Vis dėlto ilgainiui nugalėjo Bo-
nos naujovės. 

Bet batvinius – burokėlių lapus lie-
tuviai žinojo ir mėgo dar iki Bonos.
XVII a. lenkai pašiepdavo lietuvius dėl
tų batvinių. Lietuvis paniekinamai
pravardžiuotas boćwiniarz, boćwi-
nisko, nes lenkams batvinių sriuba
reiškė „vargo vakarienę”, valgomą
nusigyvenusių valstiečių. Radvilų gi-
minę esą pašiepdavo taip: „Pas mūsų
Radvilą batviniai užderėjo, o duonos –
nė riekelės!”, „Lietuviui užderėjo bat-
viniai, ką gi, kai duonos nėra…” Ir bū-
tent tuose pasakymuose maisto isto-
rikas įžvelgia šaltibarščių istoriją. Ir
tai esanti bene vienintelė dabartinė
sriuba, kurią galima priskirti LDK di-
dikų virtuvei. 

Karštą batvinių sriubą, dar vadi-
namą lapiene, lenkai patys virė ir val-
gė, bet juos ir kitus svetimšalius glu-
mino šalta batvinių sriuba, kuriai
prigijo chłodnik arba cholodziec li-
tewski pavadinimas. Lietuvių tarmė-
se tebevartojamas žodis „kluodnykas”
(pvz., Ignalinos rajone), o kada atsirado
bendrinės kalbos žodis „šaltibarščiai”
– tarpukariu ar anksčiau, jau sunku
pasakyti. Anksčiausi šaltibarščių re-
ceptai žinomi iš XIX a. Įdomu, kad Lie-
tuvos didikų dvaruose šaltibarščiais
sutikti svečią buvo gero tono ženklas.
Pvz., Vilniaus universiteto medicinos
profesorius vokietis Johann Peter
Frank (1745–1821), 1805 m. vykęs į Ne-
svyžių konsultuoti paskutiniojo Vil-
niaus vaivados Mykolo Jeronimo Rad-
vilos (1744–1831), sužvarbęs kelionėje
ir svajojęs apie lėkštę karštos sriubos,
buvo pasitiktas šaltibarščiais su ledo
gabaliukais. 

Seniausi šaltibarščių (chłodnik
litewski) receptai žinomi iš XIX a. vi-
durio kulinarinių knygų – vilnietės
Wincentos Zawadzkos (?- 1894) „Ku-
charka litewska” ir lenkų grafaitės Ka-
rolinos Potockytės-Nakwaskos (1798–
1875) Leipcige leisto tritomio „Dwór
wiejski”. Pagrindinis ingredientas –
virti batvinlapiai. Dėl rūgšties imamas

burokėlių ar agurkų rasalas (sūry-
mas) arba duonos raugas, rūgštynių
nuoviras, dedama grietinės, šviežių
krapų, kapotų šviežių agurkų, ketvir-
čiais pjaustytų kiaušinių. Buvo deda-
ma ir „kilmingų” priedų, kas rodo,
kad tai aristokratiškas valgis – kapa (60
vnt.) virtų vėžių uodegėlių, keptos žvė-
rienos arba veršienos riekelės, bran-
gios virtos žuvies (pvz., upėtakio) ga-
balai. Į sriubinę, kurioje šaltibarščiai
patiekiami į stalą, būtinai dedama ka-
poto ledo arba ledu apkraunama pati
sriubinė.dedama kapoto ledo arba ledu
apkraunama pati sriubinė.

Parengta pagal vz.lt ir 15min.lt
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Pradėkime interviu nuo prisiminimų apie Jūsų tėve-
lius. Kokio mis aplinkybėmis nelengvu poka rio laiku jie su-
sitiko ir sukūrė šeimą? Į kokį pasaulį Jūs atėjote? Kokios
Jūsų ankstyvosios vokiš kos atmintys, lėmusios ir vėlesnį gy-
venimą?

Tėvelius prisimenu labai ryškiai. Tačiau be-
veik nieko iš tų prisimini mų negaliu pasakyti apie
tai, kokio mis aplinkybėmis jiedu susitiko ir su  kūrė
šeimą, nes tada arba dar nebu  vau gimęs (tai įvyko
1948 m. Tübin gene), arba buvau labai mažas ir man
rūpėjo kiti dalykai. Kadangi tėvelis Jurgis Valiulis-
Karolis Drunga daugiausia laiko praleisdavo ligo-
ninėje, o mamytė Birutė Sirutytė-Drungienė dirbdavo
kaip sekretorė (vėliau sužinojau, kad Vyriausiame
Lietuvos Iš laisvinimo Komitete), tai dienomis ma ne
prižiūrėdavo auklė vokietė ir bendraudavau, visų pir-
ma, su seneliu Pranu Valiuliu ir, žinoma, su kiemo,
po to mokyklos draugais vokietukais. 

Gyvenome šeimininkės vokietės, kurios vyras,
berods, buvo žuvęs ka re, erdviame bute ir iš tų ne-
lengvų po kario laikų savo kailiu nieko blogo nepa-
tyriau. Priešingai, tėveliai ir die dukas (kuris Lietu-
voje, kaip sakydavo mamytė, buvo prezidento A. Sme-
tonos sekretorius), iš paskuti nių jų stengėsi man
sudaryti geras, svei kas, sočias gyvenimo sąlygas,
pran cū zų okupacinė valdžia tam nekliu dė, o iš vokie -
čių pusės niekada nejau čiau jokios diskriminacijos,
kad esu „auslenderis”, lietuvis. Tėvai mane mokė nie-
kada nevengti ir nesigėdyti minėti savo tautybės ir
pabrėždavo, kaip gera mokėti daug kalbų, todėl jų
dėka tobulinau savo nuo vaikystės pradžios turėtą lie-
tuvių ir vokiečių kalbų mokėjimą ir iš mamytės, ka-
dai se studijavusios prancūzų kalbą Gre noblyje ir ją
dėsčiusios Vilkaviškio gimnazijoje, išmokau geros
prancūziškos tarsenos. Vėliau, kai jau gyvenau ir mo-
kiausi Amerikoje, tėvai su darė sąlygas man, gim-
nazistui, vasa rą praleisti Prancūzijoje, ten susipažinti
su Lyone gyvenančiais mano prancūziškais pus-
broliais (tėvelio se suo buvo ištekėjusi už prancūzo),
lan kyti intensyvius prancūzų kalbos kur sus Be-
zanscone ir galop Paryžiuje aplankyti Algirdą Julių,
Onutę ir Adą Greimus, su kuriais jau buvau pažįs-
tamas nuo pirmojo apsilankymo Pran  cūzijoje (būtent
Liutkų viloje Villefranche) dar gyvenant Vokietijo-
 je laikų.    

Kaip Jūsų šeima iš Europos kė lėsi į Jungtines Ameri-
kos Valsti jas? Kokių lūkesčių buvo lydima ši permaina?

Jei dauguma pokario išeivių iš Vokietijos į JAV
kėlėsi 1947–1949 m., tai mano tėveliui amerikiečių vi-
zos teko laukti daugiau nei dešimtmetį, tad Ameri-
kon atvykome tik 1959 m., nes tėveliui reikėjo pa-
sveikti nuo tuberkuliozės, kurią jam buvo „už fun -
 dijęs” nacių kalėjimas, į kurį jis kaip „valstybės iš-
davikas” (Staats ver brecher) pateko dėl pogrindinės
antinacistinės veiklos. Tai, kad vie nos (nacistinės) Vo-
kietijos atstovai jam buvo sugadinę sveikatą, o kitos
(demokratinės laisvės principais grįstos) jam padė-
jo ją atgauti, pasiųsdama jį gydytis į džiovininkų sa-
natoriją Davose, reiškė, kad jis aiškiai skyrė „nacių”
ir „vokiečių” sąvokas ir dar aiškiau suprato ne tik na-
cių ir komunistų panašumą (jis mėgdavo juos ko-
lektyviai vadinti „komufašistais”), bet ir tai, kuo abu

skyrėsi nuo tikrų demokratinių partijų, iš kurių Vo-
kietijoje tėvelis gerbė pirmiausia liberalus (lais-
vuosius demokratus, FDP), antroje vietoje krikščionis
de mokratus (CDU). 

Vokiečiai, be to, jam dar mokėjo kad ir kuklų, bet
vis tiek žalos atlygini mą (Wiedergutmachung), kurį
jam atsiųsdavo net ir tada, kai emigravo į Ameriką,
o jo našlei, mano mamai, kai jis 1987 m. mirė. O į JAV
kė lėmės ne dėl to, kad Vokietijoje mums būtų neti-
kę ar nepatikę (bent aš, turėdamas Tübingene daug
drau gų, su kuriais net ir Amerikon atvy kęs kurį lai-
ką susirašinėdavau, tik rai nenorėjau Vokietijos pa-
likti), bet svarbiausia dėl to, kad Amerikoje jau gy-
veno daug tėvelių draugų, ypač New Yorke, ir ma-
mytės bei tėvelio gi minių, ypač Čikagoje.  

Atsakydamas į Jūsų klausimą, galėčiau pažy-
mėti, kad dauguma gi musiųjų tuoj po Antrojo pa-
saulinio karo tikėjosi, jei ne greitai, tai bent jau iki
savo pačių gyvenimo pabaigos grįžti į laisvę atgavusią
Lietuvą. Tarp tokių buvau ir aš, ir mano viltys išsi-
 pildė. Tačiau tėvelis, gerai betarpiš kai pažinęs sovietų
politinį elgesį, manė, kad imperija išsilaikys ilgiau.
Jos griūties, kurią vylėsi kada nors įvyksiant, jis, ligų
kamuojamas, deja, nebesulaukė. Vis dėlto dauguma
kitų lietuvių išeivių tikėjosi, kad tuoj po karo jie grei-
tai sugrįš į laisvą Lie tuvą, nes manė, kad demokra-
tiškieji Vakarai, kaip nugalėjo Hitlerį, taip nušluos
ir Staliną, kai pagaliau su pras pastarojo suktą bai-
sumą. Tas su pratimas atėjo gana greitai, tačiau
daug ilgiau truko visos Lenino už veis tos ir Stalino
įtvirtintos, paskui Chruščiovo šiek tiek liberalizuo-
tos, stagnatorių užšaldytos ir pagaliau Gorbačiovo

pravertos sistemos įvei ki mas, atnešęs ir paverg-
toms tautoms laisvę. 

Taigi iš New Yorko persikėlėte į Čikagą. Kuo dabar ga-
lėtumėte pa aiškinti šios lietuvių kolonijos gyvybingumą ir
gausumą, kuris at sargiai leistų kalbėti, kad ten anuomet
buvo savotiška „atsargi nė Lietuva”? Ar jautėte tai tada?

Tai, kad Čikagoje buvo įsikūrę daugelis mūsų ar-
timiausių giminių ir tėvelis per pažįstamus gana grei-
tai susirado savo specialybės (chemiko) darbą, pa-
skatino mus nuolatiniam ap sigyvenimui rinktis bū-
tent šį mies tą, o ne New Yorką, Bostoną, Detroitą, Cle-
velandą, Hartfordą, New Haven, Los Angeles ar dar
kitą, pvz., Kana dos Torontą ar Montrealį, kur tėvai
irgi turėjo draugų ar pažįstamų. Či kaga tiesiog
buvo „pasaulio lietuvių sostinė”, kurioje, priskai-
čiavus pirmosios, dar caro laikų išeivijos pali kuonis,
gyveno daugiau lietuvių kil mės žmonių (taip juo-
kėmės mes, „dy pukai”, remdamiesi neformalia sta-
tis tika) negu Vilniuje. Kiekvienu at veju, ten veikė net
kelios lituanis inės mokyklos ir gausybė jaunimo ir
senjorų organizacijų, siekusių dviejų tikslų – padė-
ti lietuviams Lietuvoje at sikovoti nepriklausomybę
ir po platų pasaulį pasklidusiems išeiviams iš lai kyti
lietuvybę. Tik supratimai, kaip tai daryti, skyrėsi.

Jūsų tėvas Karolis Drunga – žymus visuomenės vei-
kėjas ir in telektualas. Kokią įtaką Jums pa darė jo veikla ir
pavyzdys?

Tėvelis jau nuo pasipriešinimo per karą sovie-
tams bei naciams ir po karo – sovietams – laikų pri-
klausė tai grupei žmonių, kurie galvojo, kad Lie tuvos

Atsakymų tebeieškantis žmogus

Žurnalistas�Mykolas�Drunga.��� Jono�Petronio�nuotr.

Filosofas, žurnalistas Mykolas Drunga
(g. 1948), Lietuvoje daugeliui pažįs-
tamas iš užsienio spaudos apžval-

gų LRT eteryje, yra ir vienas geriau  sių
šiuolaikinės analitinės filosofijos mąs-
tytojų. Ilgas gyvenimo kelias, prasidėjęs
po Antrojo pasaulinio karo Vokietijoje, nu-
vedęs į JAV ir vėliau su teikęs dovaną gy-
venti tėvynėje Lietu voje, dabar tęsiasi
Kaune, Žaliakal ny je, dėstant Vytauto
Didžiojo universite te ir darbuojantis ra-
dijuje. Apie ne vieną labai įdomios biog-
rafijos posū kį, moralines, politines, es-
tetines vertybes su M. Drunga kalbėjo-
si žurnalistas Ramūnas Čičelis.

Po�,,Vyčių”�choro�koncerto�,,Vyčių”�salėje�Čikagoje�1965�m.�(iš�k.):�akompaniatorius�Mykolas�Drunga,�,,Draugo”�red.
ignas�Sakalas�ir�choro�vadovas�Faustas�Strolia. Raimundo�Mariaus�Lapo�asmeninio�archyvo�nuotr.
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likimą, jos santvarką turi nu lemti patys lietuviai, o
ne Lietuvos okupantai. Tiems ir jų lietuviškiems pa-
kalikams reikia tik atkakliai prie šintis, tačiau ne ma-
siškai aukojant gyvybes, kai kovą laimėti ginklu jau
nebuvo jokios vilties. Tada priešintis reikėjo gudru-
mu, darant tai, be ko žmonėms negalima išgyventi
(pvz., rei  kia gaminti maistą, tiekti vandenį ir elekt-
rą, statyti miestus, tiesti ke lius, gydyti žmones ir t. t.),
bet nerei kia kolaboruoti su okupantu perse kiojant ki-
taminčius ir tikinčiuosius ne komunizmu, jiems
trukdant viešai elgtis pagal savo įsitikinimus, juos ki-
šant į kalėjimą ar tremiant į Sibirą ir šiaip varžant
žmonių laisvę ar prie vartaujant jų sąžinę. O išeivijoje
gy ve nant taip gudrumu priešintis okupantui reiškė
ne maldauti ar tikėtis JAV karinės pagalbos Lietuvai
išlais vinti, bet stengtis plėsti plyšius gele žinėje už-
dangoje, bandant įvežti į Lie tuvą idėjiškai margą li-
teratūrą, o at vykusiems iš okupuotos Lietuvos į Va-
karus parodyti išeivių kultūrinės veiklos įvairovę ir
gyvenimo laisvėje tikrovę. Taip bent manė tėvas, tuo
įsitikinau ir aš. Geriausia atsvara ko munistų pro-
pagandai buvo leisti iš oku puotos Lietuvos atvyku-
siam žmo gui pasisvečiuoti Amerikoje, o iš Ame-
 rikos atvykusiam lietuviui pasi svečiuoti okupuoto-
je Lietuvoje – tada kiekvienam iš jų bus aišku, kas yra
laisvė ir kas okupacija. Tokia nuostata, beje, vado-
vavosi ne tik išeivijos šviesiečiai-santariečiai, bet ir
daugelis ateitininkų bei skautų akade mikų.

Šiaip, kalbant asmeniškiau, jeigu aš savyje dar
turiu šiek tiek sąži nin gumo, tai yra ne tik mokykloje
gauto ka talikiško auklėjimo, bet ir gyvo tė velių pa-
vyzdžio įspaudas, ir jeigu simpatizuoju liberaliam po-
žiūriui, jeigu manau, kad būti pareigingam lietuviui
nereiškia nekęsti kitų tau tų, bet – pirmiausia pri-
pažinti ir tai syti savo pačių nuklydimus, tai vėlgi tė-
velio pavyzdžio ir veiklos įsisąmo ninimo rezultatas,
kaip ir siekis būti tolerantiškam, bet kartu nedary-
ti to, kas nedora, ir tam priešintis.      

Gyvenimo Amerikoje pradžioje mokėtės fortepijono at-
likimo meno. Koks Jūsų santykis su mu zika? Kokią ją la-
biausiai mėgstate ir kodėl? Kaip dabar reaguoja Jū sų namų
svečiai, kai užsiimate na mų muzikavimu?

Mokytis skambinti pradėjau jau Tübingene – pas
Salzburgo festivalio dalyvį, profesorių Eugen Frosch,
vedusį lietuvaitę Birutę Gabriūnaitę. Pas jį mo-
kiausi tik vienerius metus prieš emigravimą į Jung-
tines Ameri kos Valstijas, kur iš karto studijas pra-
 tęsiau pas profesorių Vladą Jaku bėną, į kurį kreip-
tis ir prašytis priimamas į mokinius rekomendavo
pats E. Frosch. Bet pastarasis nebuvo pirmasis, su-
žadinęs manyje meilę fortepijonui. Tai buvo Ona
Greimie nė, kurią 1956 m. vasarą Liutkų viloje iš-
girdęs skambinant labai melodingus Beethoveno ir
Schuberto valsus pareiškiau tėvams norą pats iš-
mokti skambinti taip, kaip ji. Tai man ir pa vyko su
E. Frosch pagalba. Jo mo komas įvaldžiau Beethoveno

rondo C-dur, kurį tik ką atvykęs į Čikagą pa grojau
Vladui Jakubėnui ir iškart bu vau priimtas į jo stu-
diją. Susižavėji mas Beethovenu ir Schubertu man
liko, jis konkuravo su gal tik visa kita nustelbiančia
meile Mozartui, paskui dar prisijungė Bacho, Hayd-
no, Men delssohno, Schumanno, Chopino, Brahmso,
Debussy, Ravelio ir Bartoko kūrinių grožio pajutimas,
tačiau su pačiu paskutiniuoju tolerancija moder-
nizmui man kaip kirviu nukirsta baigėsi. 

Dar iki paauglystės metų pabaigos lankiau V. Ja-
kubėno studiją, pa sirodydavau kasmetiniuose jos
koncertuose, taip pat šiek tiek akompanuodavau so-

listams ir solistėms, privačiai savaitgalio popietėmis
grodavau duetu su smuikininku Alfonsu Paukščiu,
rytais retkarčiais vargo ni ninkaudavau bažnyčiose.
V. Jakubė nui esu dėkingas dar ir dėl to, kad jis ma -
ne pamokė pamilti M. K. Čiurlio nio kūrinius forte-
pijonui ir juos sa vaip interpretuoti. 

Tačiau pamažu noras tapti profesionaliu pianistu
išblėso, viršų pa ėmė, ypač pradėjus studijas uni-
versitete, kiti interesai, paskui kelis de šimtmečius ne-
beturėjau pastovaus priėjimo prie pianino, todėl
šiandien jau beveik nebeskambinu, nors klasi kinę
muziką vis dar labai mėgstu ir jos intensyviai klau-
sausi. Tačiau skambinimas yra kaip sportavimas –
jeigu kasdien nesitreniruoji, tai grei tai prarandi įgū-
džius.

Baigėte filosofijos ir pedago gikos studijas. Kaip rinkotės
studijų kryptį? Ar jautėte filosofo pa šaukimą? Prieš daugiau
nei pen ke rius metus apgynėte filosofijos dak taro diserta-
ciją. Ką galėtu mė te pasakyti dabartiniams jauniems žmo-
nėms, kurie kartais per greitai nori savosios veiklos vai sių?
Galvodamas apie Jūsų, kaip pedagogo, talentą, klausčiau,
kaip apibūdintumėte lietuvių mokyklas tuometinėje Ame-
rikoje ir da bartinėje išeivijoje. Ar džiaugsmai ir rūpesčiai
būtų panašūs į anuo metinius?

Patarti jauniems žmonėms galė čiau tik prie-
šingai: netempkite gu mos, žvelkite į daktaro diser-
taciją ne kaip į pirmąjį profesionalo, bet kaip į pa-

skutinį studento darbą.
Taip man apie 1971-uo-
sius metus buvo sakęs
pirmasis mano diserta-
cijos vadovas, Massa-
chusetts technologijos
instituto filosofijos pro-
fesorius Baruch Bro dy,
bet aš tada jo nepaklau-
siau ir iki šiol dėl to gai-
liuosi. 

O mano meilė filo-
sofijai prasidė jo jau vai-
kystėje, kai Vytautas Do-
 nie la prieš išvykdamas
jos dėstyti į Australiją
man Vokietijoje padova-
nojo knygą, kurios tada
nesupratau, bet ji man

sudarė įspūdį, jog tai labai
sunkus ir įdomus daly-
kas. Susidomė jimą filo-

sofija atnaujino Airijos krikš čionių brolių vado-
vaujamoje Leono gimnazijoje Čikagoje išgirsta bro-
lio William G. Acker pamoka, kad Dievo buvimą, dėl
kurio tada ir dabar labai sielojuosi, galima protu įro-
dyti, o kitas brolis, Robert Coogan, man dovanojo visų
Platono dialogų leidimą anglų kalba. Tuos maniau jau
supratęs, bet suintrigavo Platono in sinuacija, kad pro-
tingas, inteligentiškas žmogus negali būti nedoras,
o šiai minčiai tariausi žinąs esant daug priešingų pa-
vyzdžių. 

Kiekvienu atveju meilę filosofijai toliau kurstė
Juozo Girniaus knyga „Žmogus be Dievo” (ją skaitė

kitaip į ją reaguodamas ir mano tėvelis). Šios meilės
nesumažino ir tai, kad tos filo sofinės ir teologinės sty-
gos, kurias buvo užkliudęs Juozas Girnius, taip pat
mane paveikę tėvų jėzuitų leidžiamo žurnalo „Laiš-
kai lietuviams” kai kurių autorių bei Antano Macei -
nos straipsniai, – šitos stygos beveik nesuskambėdavo
oficialiose universitetinėse studijose Čikagoje ir
Cam bridge Massachusetts. Vis dėlto tos stu dijos
man parodė, kad kelių į fi lo sofiją – ir joje pačioje – gali
būti pačių įvairiausių ir lygiai vertų, todėl da bar pa-
siekęs senatvę būčiau linkęs su tikti su Nelson Good-
man, kai jis kalbėjo apie „ways of  worldmaking” (ne-
žinau, kaip tą geriausiai išversti į lietuvių kalbą: iš
besisiūlančių ke tu rių variantų – pasaulėkūros keliai,
pa saulėkūros būdai, pasaulėdaros keliai, pasaulėdaros
būdai – rinkčiausi trečiąjį). 

Naudodamasis šia proga norėčiau padėkoti Vy-
tauto Didžiojo universitetui, jo dabartiniam rektoriui
Juo zui Augučiui ir buvusiam rektoriui Zigmui Ly-
dekai bei kitiems mane ke lyje į doktorato apsigyni-
mą lydėju siems profesoriams, tarp kurių stip riausią
asmenišką paramą visąlaik jutau iš Leonido Dons-
kio, Egidijaus Aleksandravičiaus, Auksės Balčytie-
 nės ir Kristinos Juraitės. Niekada ne būčiau tapęs fi-
losofijos daktaru ir be konsultanto Gintauto Mažei-
kio bei disertacijos gynimo tarybos pirmi nin ko Leo-
nido Donskio ir jos narių, ypač suomių filosofų
Timo Airaksi nen ir Heta Gylling, pagalbos. Jie pa dėjo
man stiprinti ryšius su šiaurės filosofais, kurių at-
radimo kelyje svarbios stotys buvo man suteikti pa-
kvietimai iš lietuvių į anglų kalbą išversti ir „Rodopi”
leidykloje išleisti kai kuriuos vokiečių, švedų, rusų,
suo mių ir lietuvių kultūrą ženkliai pra turtinusio fi-
losofo Vosyliaus Sezema no raštus. Ilgame kelyje
nuo Massa chu setts technologijos institute pra dėtos
iki pagaliau Vytauto Didžiojo universitete užbaigtos
disertacijos mane drąsino visų pirma Vytautas Ka-
volis bei kiti vyresni bičiuliai santariečiai, kurių dėka
pasirodė pirmieji mano filosofinio rašymo bandymai
„Metmenyse” ir „Akiračiuose”. Vėliau, jau gyven-
damas Prahoje ir po to Kaune, brandesnius filosofi-
nius straipsnius siųsdavau ir „Naujajam Židiniui-
Aidams” bei „Darbams ir dienoms”.

Jusdamas savo keliamų proble mų ir ginamų te-
zių aktualumą, jau nutraukęs studijas Massachusetts
technologijos institute drįsau kreiptis patarimo į dau-
gelį man niekada nedėsčiusių, bet mane dominan-
čiais percepcijos aspektais rašiusių filoso fų Didžio-
joje Britanijoje ir Jungtinė se Amerikos Valstijose, o
šie (ypač John Foster, Howard Robinson, J. J. Valberg,
Fred Dretske) man nepalygin tinai ir dosniai skyrė lai-
ko išsa mioms konsultacijoms. Prie jų prisi dėjo ir į
draugystę išvirtęs bendravimas su švedų filosofu Ber-
til Belfrage organizacijos „International Berke ley So-
ciety” rėmuose: ši draugija ma ne kiekvienais metais
kviesdavo duo ti pranešimą kokiu nors su George Ber-
keley susijusiu klausimu, ir tą padariau 2007 m. Hel-
sinkyje, 2009 m. Karlsruhėje ir 2013 m. Krokuvoje. Į
lietuvių kalbą jau gyvendamas Lie tuvoje išverčiau
ir leidykla „Versus aureus” išleido Berkeley „Tris dia-
logus”.      

Bus daugiau

Santaros-Šviesos�suvažiavime:�Egidijus�Aleksandravičius�(k.)�ir�Mykolas�Drunga.
,,Draugo”�archyvo�nuotr.�

,,Garso�bangų”�štabas.�Priekyje�(iš�k.)�–�Romas�Šležas�ir�Perkūnas�Krukonis,�už�jų�–�Rima�Bričkuvienė,�Birutė�Vaičjurgytė
ir�Mykolas�Drunga. R.�M.�Lapo�asmeninio�archyvo�nuotr.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Vilnius�išvengė�didelio�teroristinio�akto

Vilnius (ELTA) –
Birželio 26 dieną ke-
lioms teisėsaugos ins-
titucijoms pranešus,
kad praėjusių metų spa-
lį Vilniuje ketinta įvyk-
dyti teroristinį aktą,
Lietuvos policijos ge-
neralinio komisaro pa-
vaduotojas Arūnas Pau-
lauskas sako, kad jau-
nuolio, kuriam pa-
reikšti įtarimai šiuo nu-
sikaltimu, veikla buvo
stebima.

„Buvo iš dalies ži-
noma, kad jis buvo ult-
radešiniųjų pakraipų.
Buvo stebima jo veikla”, – sakė A. Pau-
lauskas.

Pasak pareigūno, sprogmuo buvo
rastas greitai po padėjimo – jį neut-
ralizavo „Aras”. Sprogmens jaunuoliui
nepavyko aktyvuoti dėl nuo jo nepri-
klausančių priežasčių.

„Negalime dar paviešinti, kodėl vi-
suomenei tai nebuvo paviešinta – tie-
siog buvo siekiama nutraukti to viso
tinklo veiklą. Dėl to tai buvo laikoma
paslaptyje. (...) Tai buvo realus sprog-
muo, kurio svoris buvo apie 6 kg. (...)
tai yra pakankamai galingas sprog-
muo”, – paaiškino A. Paulauskas.

Policijos atstovas taip pat patiki-
no, kad daugiau įtariamųjų byloje
nėra.

Minėtas asmuo priklausė virtua-
liai ultradešiniųjų grupuotei ,,Feuerk-
rieg Division”. Pabrėžiama, kad poli-
cija nuolat stebi internetinę erdvę,
mato ultradešiniųjų judėjimą, akty-
vumą. 

Pareigūnai pripažino, kad padėtas
sprogmuo galėjo sukelti daug žalos. 

„Įsivaizduokite 2,5 kilogramo tro-
tilo miesto centre. Šiandien tik galime
prognozuoti – gali būti, kad išdužę
langai kelių šimtų metrų spinduliu. Jei-
gu būtų kažkokie žmonės arčiau spro-
gimo epicentro, galbūt nepavyktų iš-
vengti ir aukų”, – sakė policijos gene-
ralinio komisaro pavaduotojas.

Policijos atstovo teigimu, nusikal-
timu kaltinamo jaunuolio motyvai to-
kiam poelgiui yra būdingi ultradeši-
niesiems radikalams – protesto forma
prieš pasaulyje nusistovėjusią tvarką.
Jaunuolis nusikaltimo metu studijavo
Vilniuje. 

„Tuo metu jis studijavo. Kiek ži-

Ambasadorių�susitikimas�–�nuotoliniu�būdu
Vilnius (URM) – Birželio 29 d.

prasidėjo tris dienas truksiantis me-
tinis Lietuvos diplomatinių atstovybių,
konsulinių įstaigų ir atstovybių prie
tarptautinių organizacijų vadovų su-
sitikimas.

„Šiais metais pirmą ir, tikiuosi, pa-
skutinį kartą istorijoje, suvažiavimas
rengiamas nuotoliniu būdu. Pande-
mija keičia realybę, o mes prie jos ge-
bame greitai prisitaikyti. Nuotoli-
niuose susitikimuose dalyvauja dip-
lomatai iš 61 Lietuvos diplomatinės at-
stovybės”, – sakė užsienio reikalų mi-
nistras Linas Linkevičius.

Diplomatai vaizdo konferencijos
metu susitiks su prezidentu Gitanu
Nausėda, Seimo pirmininku Viktoru
Pranckiečiu, ministru pirmininku
Sauliumi Skverneliu bei užsienio rei-

kalų ministru L. Linkevičiumi.
Taip pat  bus surengta strateginė

diskusija „Pasaulio ir Europos Lietu-
va po COVID-19: kaip iš krizės išeiti
stipresniems?”, kurioje dalyvaus ir
pasisakys Europos Komisijos vykdo-
moji vicepirmininkė Margrethe Ves-
tager. 

Tradicinio susitikimo metu bus
aptarti užsienio politikos prioritetai ir
svarbiausi uždaviniai diplomatinei
tarnybai, iššūkiai šalies saugu-
 mui, taip pat ir ekonominio atsigavimo
po COVID-19 pandemijos žingsniai,
Lietuvos veikla Europos Sąjungoje,
NATO ir kitose tarptautinėse organi-
zacijose bei kiti aktualūs klausimai.

Lietuvos diplomatinių atstovybių
vadovų susitikimas organizuojamas
kasmet.

Reikalauja�atšaukti�vadinamąją�„Obamacare“�reformą
Washingtonas (ELTA) – JAV pre-

zidento Donald Trump administracija
pareikalavo Aukščiausiojo Teismo at-
šaukti Barack Obama priimtą vadi-
namąją „Obamacare” sveikatos ap-
saugos reformą, pagal kurią sveikatos
draudimą įsigijo dešimtys milijonų
amerikiečių.

Tai yra jau trečias reikalavimas at-
šaukti reformą, oficialiai žinomą kaip
Prieinamos sveikatos priežiūros įsta-
tymas (Affordable Care Act, ACA). Pa-
gal ACA, milijonai amerikiečių turi įsi-
gyti sveikatos draudimą, antraip jiems
bus taikomos mokestinės nuobaudos.

Tačiau 2017 m. Kongresas panai-
kino baudą žmonėms, kurie neprisi-

registravo prie sveikatos draudimo
sistemos, taip panaikindamas svar-
bią buvusio prezidento B. Obama po-
litikos priemonę. Ši registracija, vadi -
nama individualiu įgaliojimu, yra ker-
tinė „Obamacare” dalis.

Pasak Teisingumo departamen-
to, kadangi bauda ir individualus įga-
liojimas buvo panaikinti, o visas įsta-
tymas turi būti vientisas, ACA dabar
prieštarauja Konstitucijai.

Teisingumo departamentas taip
pat siekia, kad Aukščiausiasis Teis mas
atšauktų ACA nuostatas, pagal kurias
draudikas negali atsisakyti aptarnauti
klientų dėl jų amžiaus, lyties ar svei-
katos būklės.

Nenuolaidžiaus�siekiantiems�nuversti�skulptūras
Washingtonas (ELTA) – JAV pre-

zidentas Donald Trump  pagrasino
„atsakyti” protestuotojams, kurie sie-
kia Washingtone nuversti istorinių
asmenybių skulptūras. 

„Kažkuriuo metu bus sulaukta
atpildo, nes turi būti tam tikras atpil-
das. Šie žmonės yra vandalai, jie yra
agitatoriai, jie iš tikrųjų yra tam tikra
prasme teroristai”, – sakė prezidentas. 

Per pastarąsias savaites protes-
tuotojai visoje šalyje nuvertė ir sunai -
kino nemažai paminklų, siejamų su ra-
sistine praeitimi. Protestuotojai suki-
lo po praėjusį mėnesį policijos parei-
gūno įvykdyto juodaodžio George

Floyd nužudymo. 
JAV vyriausybės reikalavimu

Washingtone monumentams saugoti
buvo dislokuota maždaug 400 Nacio-
nalinės gvardijos kariškių. 

Birželio 22 dieną protestuotojai
bandė nuversti buvusio JAV prezi-
dento Andrew Jackson statulą, esančią
prie Baltųjų rūmų. 

D. Trump pagrasino šiems pro-
testuotojams 10 metų laisvės atėmimo
bausme dėl Veteranų atminties išsau-
gojimo akto pažeidimo. Šiuo įstatymu
yra draudžiama naikinti statulas arba
paminklus federalinės vyriausybės
administruojamoje teritorijoje.

Daugėja�su�Rusija�siejamų�kibernetinių�atakų
Washingtonas (BNS) – Su Rusija

siejami kompiuteriniai įsilaužėliai in-
tensyvina prieš didžiąsias JAV ben-
droves nukreiptas kibernetines ata kas,
naudodami milijonų dolerių išpirkų
reikalaujančius virusus, perspėjo IT
saugumo tyrėjai.

Kibernetinės saugos bendrovė
„Symantec” pranešė nustačiusi Jung-
tinėse Valstijose mažiausiai 31 tokių at-
akų taikinį, įskaitant aštuonias ben-
droves, patenkančias daugiausiai už-
dirbančių JAV įmonių sąrašą „Fortu-
ne 500”.

„Su šia grėsme susiję užpuolikai
atrodo esantys įgudę ir patyrę, pajėgūs
prasiskverbti į geriausiai apsaugotas
korporacijas, pavogti prisijungimo
duomenis ir lengvai naršyti jų tinklus.
Dėl šios priežasties ‘WastedLocker’
yra itin pavojinga išpirkos reikalau-
janti programa”, – sakoma pranešime.

„Buvo atakuota mažiausiai 31
klientų organizacija – tai reiškia, kad
bendras atakų skaičius gali būti daug
didesnis. Įsilaužėliai prasiskverbda-
vo į taikiniais pasirinktų organizaci-
jų tinklus ir kurdavo pagrindą išpirkos
reikalaujančioms atakoms surengti”,
– pridūrė „Symantec”.

Anksčiau šią savaitę panašų per-
spėjimą paskelbė Jungtinėje Karalys-
tėje įsikūrusi kibernetinės saugos
kompanija „NCC Group”. Ši įmonė
gegužę paskelbė apie aptiktą naują iš-
pirkos reikalaujantį virusą, pavadintą
„WastedLocker”.

Tyrėjai sako, kad šias atakas or-
ganizavo du Rusijos piliečiai – Igoris
Olegovičius Turaševas ir Maksimas
Viktorovičius Jakubecas. Jungtinės
Valstijos gruodį jiems iškėlė kaltini-
mus dėl ryšių su grupe, pasivadinusia
„Evil Corp”, įtariama įsilaužimais į
JAV ir Britanijos bankų sistemas.

JAV parengtame kaltinamajame
akte sakoma, kad ši grupė veikiausiai
yra susijusi su Rusijos žvalgyba ir
naudojo kenkėjiškas programas prieš
kompiuterius dešimtys šalių, kad iš
bendrovių ir vietos valdžios tarnybų
pavogtų daugiau kaip 100 mln. JAV do-
lerių.

Paskelbus šiuos kaltinimus JAV
Iždo departamentas minėtiems įtaria-
miesiems paskelbė sankcijų, taip pat pa-
siūlė 5 mln. dolerių atlygį už pagalbą su-
imant ir nuteisiant M. V. Jakubecą. 

Ši suma yra didžiausia, pasiūlyta
kaip atlygis kibernetinį nusikaltėlį.

Mirė�logotipo�„i�love�NY“�kūrėjas
New Yorkas (ELTA) –

Sulaukęs 91 metų amžiaus
birželio 26 d. mirė amerikie-
čių grafikos dizaineris Milton
Glaser, visame pasaulyje ži-
nomo logotipo „Aš myliu Niu-
jorką” (I love NY) kūrėjas.

Logotipe, kuris buvo su-
kurtas 1977 m. New Yorko tu-
rizmo kampanijai, vietoje žo-
džio meilė yra nupiešta rau-
dona širdelė.

Tarp dizainerio sukurtų
dalykų yra alaus daryklos
New Yorko „Brooklyn brewe-
ry” emblema ir žymusis Bobo Dylano
plakatas. M. Glaser taip pat buvo vie-

nas iš amerikiečių žurnalo „New York
Magazine” įkūrėjų.

Kėsintasi�Vilniaus�miesto�centre�įvykdyti�teroro�aktą.�
Lietuvos�policijos�nuotr.

nau, IT srityje”, – patvirtino A. Pau-
lauskas. 

Jis pripažino, kad tikriausiai jau-
nuolis nebūtų sustojęs ties šiuo nusikal -
timu, tačiau kartu pasidžiaugė, kad
pa reigūnams pavyko sulaikyti įtaria-
mąjį. 

„Laimei, Lietuvoje tokie atvejai
yra pavieniai, bet jie mums primena,
kad mes nesame kažkur pasaulio pa-
raštėje, esame viena iš ES sostinių.
Tai, kad Lietuvoje neįvyksta teroristi-
niai aktai arba įvyksta labai retai, ne-
reiškia, kad galime atsipalaiduoti”, –
kalbėjo policijos atstovas, pridūręs, kad
jaunuolis nusikaltimą pripažįsta ir su
teisėsaugos pareigūnais bendrauja.

Anot bendro Generalinės proku-
ratūros, Kriminalinės policijos biuro ir
Valstybės saugumo departamento pra-
nešimo, ikiteisminis tyrimas buvo pra-
dėtas 2019 m. spalio 6 d., kai prie pastato,
kuriame įsikūrusi tarptautinė ben-
drovė „Western Union”, sienos buvo ap-
tiktas savadarbis sprogmuo bei juodos
spalvos dažais ant pastato sienos iš-
purkšti užrašai „FK DIVISION”, „SIE-
GE” ir svastikos ženklas. 

2019 m. spalio 15 d. įtariamasis –
1999 m. gimęs Lietuvos pilietis – buvo
sulaikytas. Šiuo metu jis yra suimtas.

Tęsiant ikiteisminį tyrimą buvo
gauta duomenų, kad sulaikytasis pri-
skiria save ultradešiniųjų pažiūrų ekst-
remistų „Feuerkrieg Division” gru-
puotei ir, kaip įtariama, teroristiniais
tikslais gamino ir laikė didelės sprogs-
tamosios galios sprogmenis, sprogsta-
mąsias medžiagas.  Baudžiamoji byla
perduota Vilniaus apygardos teismui.
Įtariamajam gresia laisvės atėmimas iki
10 metų.

Mirė�M.�Glaser,�logotipo��„i�love�NY”,�autorius.�
DT�Next�nuotr.�
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PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GyDyMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�york,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

Minint� mums,� lietuviams,� skau�džiąją
Gedulo�ir�vilties�dieną,�birželio�14-tą�lie-
tuviškąją�skautiją�išeivijoje�pasiekė�žinia
–�mirė�buvęs�Lietuvių�skautų�(LS)�broli-
jos� Vyriausiasis� skautininkas� Gedimi-
nas�Deveikis�–�brolis�Gediminas,�visų�my-
limas,�gerbiamas,�visus�mylėjęs�ir�gerbęs.
Ge�diminas�Deveikis�buvo�pirmasis�Lie-
�tuvių�skautų�brolijos�Vyr.�skauti�nin�kas,
vilkiuko�įžodį�davęs�jau�išeivijoje�(1946
m.�Augsburge,�Vokietijoje).

Gimęs 1935 m., į Ameriką atvyko
1949 m., tarnavo Amerikos ka-
riuo me nėje. Skautiškoji tar-

nystė prasideda 1971 m. Šiauriniame
Čikagos prie mies tyje su Jonu Pileckiu
įstei gia vil kiukų „Puntuko” draugovę.
„Tai pats geriausias jaunimui auklė-
jimo bū das. Vaikas nuo mažens mokosi
būti tie sus, ištikimas, draugas, gamtos
saugotojas”, – sakė brolis Gediminas.

1985–1987 m. buvo JAV Vidurio
rajono LS brolijos atstovas, su Adele
Izokaitiene ir Antanu Paužuoliu su ren-
gė draugininkų studijų dienas.

1988 m. išrenkamas LS brolijos
Vyriausiuoju skautininku. Septintoje
Tautinėje stovykloje buvo brolijos „Ku-
nigaikščių šalis” viršininkas.

1991 m. vėl išrenkamas Vyr. skau-
tininku. Ypatingas laikotarpis. Lietu-
 va laisva, Tėvynėje atsikuria Lietu vos
skautų sąjunga (LSS). V. s. Gedi minas
Deveikis su kitais LSS vado vais 1992 m.
nuvyko į Lietuvą, tarėsi su skautų va-
dovais, aplankė kelias stovyklas. Lan-
kėsi pas prof. Vytautą Landsbergį,
vysk. Sigitą Tamkevičių.

1994 m. Vyriausio skautininko pa-
reigas perdavė Albinui Sekui ir jo va-
dijoje ėjo skautininkų skyriaus vedė-
jo pareigas. Tos kadencijos metu, su Se-
serijos vadija suruošė gausų skauti-
ninkų-ių suvažiavimą Daina voje.

1998 m. VIII Tautinėje stovykloje
buvo komendantu. 2003–2005 m. ėjo
LS brolijos Garbės gynėjo pareigas, o
2006-2008 m. – LSS Garbės teismo pir-
mininkas.

V.s. prityręs skautas vytis Gedi -mi-
nas Deveikis buvo ilgametis LSS ar-
chyvo/muziejaus darbuotojas Le mon-
te, o nuo 2008 m. ir vedėjas.

Išlydime mūsų Brolį su nuošir-
 džiausiu dėkingumu už jo gerumą ir
skautybę. Gedimino žmonai – mūsų se-
sei Irmai ir visai šeimai dabartinį liū-
desį tegu viršija brangūs gražieji pri-
siminimai.

Alė Namikienė

LF  suvažiavimas

2002�m.�Lietuvos�prezidentūroje�(iš�k.):�LS�brolijos�V.�S.�Romas�Otto,�Gediminas�De�vei�-
kis,�Prezidentas�Valdas�Adamkus�ir�Albinas�Sekas.

„Draugo”�prenumeratoriai�gali�skaityti�„Draugą”
internete�be�jokio�papildomo�mokesčio.

Pageidaujantys�turėtų�parašyti�
apie�tai�administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�„log�in”�bei�slaptažodį.�

www.draugas.org – 773-585-9500

Gediminą Deveikį išlydint
Atkelta iš 4 psl.

LF valdybos pirmininkas T. Bub lys
suvažiavimo dalyviams trumpai pa-
pasakojo apie aktyvų ir turiningą  ben-
dradarbiavimą su JAV  Lietuvių Ben-
 druomene (LB) (pirmininkas Ar vydas
Urbonavičius), PLB (pirminin kė D.
Henkė) ir Lietuvos Respublikos vals-
tybinėmis institucijomis. Pirmi ninkas
papasakojo ir apie atliktus kompiute-
rinės ir programinės įrangos profi-
laktinius darbus LF biure, atnaujintą
tinklalapį. Tęsdamas pra ėjusiame su-
važiavime duotą pažadą – vykdyti Plėt-
ros komiteto sudarytą planą – supa-
žindino su nauja darbuotoja Daina Si-
liūnas, kuri padės įgy vendinti šiame
bare iškeltas užduotis. 

Pristatydamas Finansų komiteto
ataskaitą komiteto pirmininkas G.
Vaišnys pasidžiaugė 2019 metais 17.3
proc. išaugusiomis investicijomis. Tai
aukščiausias pasiekimas per pasta-
ruosius 10 metų. Jis patikino, kad ko-
miteto nariai atidžiai seka su koro na-
virusu susijusius rinkos svyravi mus,
kas mėnesį konsultuojasi su „Morgan
Stanley” finasininkais.

Iždininkė Laima Kilienė trumpai
apibūdino LF finansinę veiklą ir pri mi-
nė, kad kasdieninę LF buhalterinę ap-
skaitą veda LF vykdomoji direktorė Jū-
ratė Mereckis. Kas mėnesį ši infor-
macija perduodama LF buhalteriui
Pijui Stončiui, kuris paruošia metinę
ataskaitą. Ataskaita elektroniniu būdu
yra išsiunčiama kiekvienam LF tary-
bos ir Kontrolės komiteto nariui. 

L. Kilienė padėkojo visiems už
kruopštų ir rūpestingai atliktą dar bą.
Pranešėja nurodė, kad „Liepsnos” lei-
dinio 6 ir 7 puslapiuose galima ras ti
2019 ir 2018 m. palyginamąją finan-
 sinę ataskaitą.

Apie 2019 m. skirtų lėšų paramai

ir projektams skirstymą kalbėjo Pel-
 no skirstymo komisijos pirmininkas
J. Kapačinskas. Jis pranešė, kad 2019
m. projektų paramai ir stipendijoms
iš viso išdalinti 1,149,764 dol. Pelno
skirstymo komisijos (PSK) ir Stipen-
 dijų pakomisės sprendimus savo po sė-
dyje, vykusiame 2019 m. gruodžio 10
d., patvirtino LF taryba. 2019 me tais
buvo pateikta daugiau kaip 340 pra-
šymų, tad darbo buvo tikrai daug.
PSK pirmininkas padėkojo visiems
komisijos ir pakomisės nariams už di-
džiulį triūsą skirstant paramą ir sti-
pendijas. 

Plėtros komiteto pirmininkė Rū ta
Kulbis sakė, kad svarbiausia jos va-
dovaujamo komiteto  užduotis yra įgy-
vendinti LF plėtros strategiją, o vienas
svarbiausių šios strategijos uždavinių
– padidinti LF narių skai čių. Ji trum-
pai papasakojo apie nu ma tomus dar-
bus.  

Suvažiavimą tradiciškai užbai-
 gian čioje diskusijų dalyje savo klau si-
mus ir pasisakymus dalyvaujantys ga-
 lėjo atsiųsti pasinaudoję pasikal bė jimo
langeliu „Chat”. Kaip ir dera šiuo lai-
kotarpiu, buvo atsiųstas klau simas:
„Kuo baigsis šių metų finansinis sto-
vis?” Į jį atsakydamas Finansų komi-
teto pirmininkas G. Vaišnys sakė, kad
atsakymo į šį klausimą ne žino nie-
kas, tačiau patikino, kad isto riškai
žiūrint, po nuosmukio visada ateina pa-
gerėjimas. Tikėjimu, kad svyruojanti
rinka atsigaus, LF suva žiavimas, įro-
dęs, kad net ir sudėtingais laikais ga-
lima rasti būdų vyk dy ti savo darbą,
buvo baigtas. 

Pasibaigus LF narių metiniam su-
važiavimui, vyko LT tarybos posė dis.
Jame vienerių metų laikotarpiui LF ta-
rybos pirmininke perrinkta A. Pavil-
čius-Karalius, o ir LF valdybos pirmi-
ninku – T. Bublys.

BENDRAUKIME!
www.facebook.com/draugolaikrastis
www.draugas.org
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COVID-19: Birželio 22 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 10,328,725   5,602,438 505,983

JAV 2,652,320 1,094,609 128,557   

Lietuvoje 1,816 1,512 78

Dar viena parapija atveria duris
Šv. Mišioms atveriamos Švč. Mergelės Marijos Nekalto prasidėjimo baž-
nyčios Brighton Parke (2745 W. 44th St., Chicago, IL) durys. Po ilgos
pertraukos šį sekmadienį, liepos 5 d., 10 val. ryto švęsime keturioliktą-
jį eilinį sekmadienį. Eucharistijos šventimą atnašaus kun. Gediminas Ker-
šys. 

Dalyviai turi užsiregistruoti parapijos raštinėje tel. 773-523-1402.
Į šv. Mišias atvykite 20 min. anksčiau. Pageidautina, kad dėvėtumėte kau-
kę (neturintiems parūpinsime).

Maloniai kviečiame visus dalyvauti! 

VDU kviečia tobulintis
Vytauto Didžiojo universitetas (VDU) Kaune parengė kvalifikacijos
tobulinimo kursą mokytojams. Tai kursas, supažindinantis su nefor-
malaus ugdymo programa „Mano šeimos pasakojimai Lietuvoje ir
pasaulyje”, skirta 6–7 klasių moksleiviams.

Šios programos tikslas — stiprinti lietuviškąjį tapatumą ir ugdyti lietu-
vių, kaip diasporinės tautos sampratą. Programa apima asmeninės ge-
nealogijos, šeimos, miesto, šalies istorijų ir lietuvių migracijos temas.
Tokiu būdu siekiama ugdyti vaiko gebėjimą tapti savo šaknų tyrėju, sie-
ti didžiuosius ir mažuosius pasakojimus, suvokti lietuvių pasklidimo pa-
saulyje istoriją ir šiandieninę situaciją.

Registracija šiam kursui vyksta iki rugpjūčio 7 d.

Daugiau informacijos:
https://pasauliolietuviai.lt/mokytojai-kvieciami-tobulinti-kvalifikacija-diasp
orinio-ugdymo-srityje/

VDU Pasaulio lietuvių universiteto inf.

Atvykstantys iš JAV turės izoliuotis
Sveikatos apsaugos ministerija (SAM) skelbia sąrašą valstybių, iš ku-
rių nuo birželio 29 d. užsieniečiai į Lietuvą galės atvykti be jokių ap-
ribojimų.

Tiesa, atvykstantiems iš Jungtinės Didžiosios Britanijos ir Šiaurės Airijos
Karalystės, Rumunijos, Bulgarijos ir Liuksemburgo bus rekomenduojama
izoliuotis. 

Sąrašas: Jungtinė Didžiosios Britanijos ir Šiaurės Airijos Karalystė, Ru-
munija, Bulgarija, Liuksemburgas, Lenkija, Nyderlandai, Belgija, Prancūzija,
Malta, Danija, Ispanija, Italija, Čekijos Respublika, Estija, Vokietija, Aust-
rija, Airija, Norvegija, Suomija, Šveicarija, Islandija, Graikija, Kipras, Slo-
vėnija, Latvija, Vengrija, Slovakija, Kroatija, Lichtenšteinas.

Į mūsų šalį dėl didelio sergamumo koronaviruso infekcija (COVID-19) vis
dar negalės atvykti Švedijos ir Portugalijos piliečiai ir šiose valstybėse tei-
sėtai gyvenantys asmenys.

Lietuvos piliečiams, kaip ir anksčiau, leidžiama atvykti iš bet kurios ša-
lies, tačiau atvykstantieji iš labiausiai paveiktų valstybių (šiuo metu jų 50)
privalės izoliuotis. Paveiktomis laikomos tos šalys, kuriose sergamumo
koronavirusine infekcija rodiklis per paskutiniąsias 14 dienų yra didesnis
nei 25 atvejai 100 tūkst. gyventojų.

Iš paveiktų šalių sąraše esančių valstybių sugrįžusieji ar atvykusieji per
24 valandas turi užsiregistruoti, pateikdami savo duomenis Nacionaliniam
visuomenės sveikatos centrui (NVSC). Tokiems asmenims bus privaloma
14 dienų izoliacija, net jeigu per paveiktą šalį jie vyko tranzitu.
Tokia tvarka galioja ir iš šių šalių grįžtantiems Lietuvos piliečiams, ir lei-
dimą atvykti turintiems užsieniečiams. 
Labiausiai paveiktų valstybių sąrašas yra atnaujinamas kiekvieną savai-
tę, atsižvelgiant į epidemiologinius rodiklius užsienio šalyse.

„Mano Vyriausybė” inf.

Šv. Kazimiero kapinės
priglaudė S. Balzeką Jr.

Š. m. birželio 22 d., pirmadienį, Šv. Kazimiero kapinėse esančiame šei-
mos kape buvo palaidotas Stanley Balzekas Jr. Velionio šeimos sprendimu, lai-
kantis COVID-19 pandemijos metu paskelbtų reikalavimų, privačioje laidotu-
vių ceremonijoje dalyvavo tik keliolika žmonių. Be šeimos narių atvyko Michael
Madigan, Illinojaus Atstovų rūmų pirmininkas ir geras velionio draugas. Taip pat
dalyvavo LR generalinis konsulas Čikagoje Mantvydas Bekešius, kuris prie kars-
to padėjo LR prezidento Gitano Nausėdos bei užsienio reikalų ministro Lino Lin-
kevičiaus siunčiamus laidotuvių vainikus. Į paskutinę kelionę Stanley Balzekas
Jr. karstą palydėjo ir jo įkurto muziejaus direktorių tarybos narių atstovai. Baž-
nytines atsisveikinimo apeigas atliko Švč. Mergelės Marijos Gimimo parapijos
klebonas Jaunius Kelpšas. Velioniui, Antrojo pasaulinio karo veteranui, pagarbą
atidavė ir JAV kariuomenės atstovai. 

„Draugo” inf.

M.�Bekešiaus�nuotr.�

Remkime�Draugo�fondą
Nuo�1992�metų�Draugo�fondas�padeda�išlaikyti�mūsų�lietuvišką,

katalikišką�„Draugo’’�laikraštį.�Prisiminkite�Draugo�fondą�savo�tes-

tamente.�Keletas�stambesnių�palikimų�užtikrins�„Draugo’’�

laikraščio�gyvavimą�daugelį�metų!�

Draugo fonDas
4545 W. 63rd st., Chicago, IL 60629 • tel: 773-585-9500 

www.draugofondas.org


